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ENPORTADA

4
La Setmana Santa a Catalunya és una 
època plena de tradició i significat, que 
barreja de manera única les pràctiques 

religioses amb les celebracions familiars i 
comunitàries. Aquesta festivitat es caracteritza per 
la seva profunditat espiritual i la rica gastronomia, 
reflectint la complexitat i diversitat de la cultura 
catalana.

Aquest període, que commemora els últims dies 
de Jesucrist, des de la seva arribada a Jerusalem 
fins a la seva resurrecció, es viu intensament a 
través de diverses manifestacions de fe i tradició. 
Les processons són una de les expressions més 
visibles de la Setmana Santa, on els participants 
recorren els carrers amb imatges i figures 
religioses.

Aquestes processons, que tenen lloc en nombroses 
poblacions catalanes, són un testimoni viu de la 
fe i la tradició que perduren en el temps. A Sant 
Vicenç dels Horts, les processons són un dels 
moments més esperats de tot l’any, on la serietat 
i el recolliment dels assistents, junt amb el so 
dels tambors i les cornetes, creen una atmosfera 
de profund respecte i devoció. En aquesta 
ciutat conviuen dues confraries que viuen les 
celebracions religioses de maneres molt diferents. 
El Cos de Portants del Sant Crist, organitzador 
històric de la Setmana Santa, és conegut per la 
solemne processó del silenci. Per altra banda, la 
Cofradía del Cristo de la Salud y la Virgen de la 

Soledad recull la tradició andalusa amb els cants 
de saetas interpretat per cantants reconeguts 
nacionalment.

Però la Setmana Santa catalana també té un costat 
més dolç i familiar, especialment amb la tradició 
de la mona de Pasqua. Les mones, que en els seus 
orígens eren simples pans dolços adornats amb 
ous durs, han evolucionat cap a elaboracions 
artístiques on la xocolata pren el protagonisme. 
Tradicionalment, aquest dolç, que simbolitza el 
final de la Quaresma i l’inici de la primavera, és 
regalat pels padrins als seus fillols el Dilluns de 
Pasqua, reforçant els vincles familiars i socials.

En llocs com Molins de Rei, les pastisseries de la 
zona es converteixen en autèntics expositors d’art, 
oferint creacions de xocolata que són veritables 
obres mestres. Des de les figures més tradicionals 
fins a les més innovadores, inspirades en 
personatges de còmics o pel·lícules, les mones són 
un reflex de la creativitat i el talent dels mestres 
pastissers locals.

En conjunt, la Setmana Santa catalana, amb 
les seves manifestacions religioses i les seves 
tradicions culinàries, és una mostra de com la 
cultura i la fe poden unir-se per crear un teixit 
social ric i divers.3

|  4  | t ot mol ins . com
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Els altres habitants dels nostres municipis

mirant la
Casa Gran

4
PROTEGIR ELS 
DRETS ANIMALS, 
UN REPTE PER ALS 
AJUNTAMENTS.

L’any 2021, el cens d’animals de 
companyia del Baix Llobregat era 
d’uns 148.000 animals i es calcula 
que, almenys, hi ha una població 
no censada superior al 40%, per la 
qual cosa podrien arribar a ser més 
de 200.000 els animals que con-
viuen amb nosaltres a la comarca. 
Als municipis del Baix Llobregat 
situats a l’eix de l’N-340, aquesta 
població se situa en uns 16.000 
animals censats, cosa que suposa 
un 17 % amb relació a la població 
humana d’aquests municipis (ve-
geu-ne la taula).

La nova Llei 7/2023, de protec-
ció dels drets i el benestar dels 

animals, imposa noves i diverses 
obligacions municipals, incloent 
disposar d’un servei d’urgència ve-
terinària 24/7, la gestió de colònies 
felines, el manteniment d’un cens 
d’animals de companyia i sancio-
nar les infraccions amb multes que 
poden arribar als 30.000 euros. 

Tot i que la llei suposa un avenç 
en la protecció dels animals, els 
ajuntaments que fins ara hi han 
dedicat minsos recursos tenen un 
repte financer i de gestió per im-
plementar les noves obligacions. 
El Consell Comarcal del Baix 
Llobregat ha de jugar un paper 
clau en l’optimització dels recur-
sos per a la recollida, assistència 
als animals abandonats i en el 
servei d’urgències veterinàries, ja 
que una part de la solució està a 
mancomunar serveis. 

Els ajuntaments ara estan obligats, 
amb mitjans propis i en col·labo-
ració amb entitats i voluntaris, a 
gestionar adequadament les colò-
nies felines de gats comunitaris que 
viuen en grup en un entorn urbà, 
sense propietari conegut i que no 
es poden adoptar pel seu caràcter 
assilvestrat. Fins aquest moment, 
aquestes colònies s’han controlat 
de manera clarament deficient. Els 
ajuntaments tenen ara l’obligació 
legal de garantir la salut dels fe-
lins, vacunar-los, desparasitar-los, 
esterilitzar-los, posar-los un xip i 
retornar-los a les colònies.

El repte no és menor, però més que 
mai els municipis tenen una gran 
responsabilitat i han de posar els 
recursos necessaris per garantir el 
benestar dels altres habitants dels 
seus municipis.3

OPINIÓ

Lluís Carrasco /      lluiscarrascomartinez

TAULA D’ANIMALS DE COMPANYIA I POBLACIÓ HUMANA. Als municipis del Baix Llobregat de l’eix de la N-340 

Municipi Població humana Gossos Gats D’altres Total d’animals % d’animals
Cervelló 9.307 1.191 286 67 1.544 16,59
Molins de Rei 26.242 4.091 942 678 5.711 21,76
Pallejà 11.593 1.008 197 34 1.239 10,69
Sant Vicenç dels Horts 28.079 4.015 980 678 5.673 20,20
Vallirana 15.658 1.214 303 67 1.584 10,12
Total 90.879 11.519 2.708 1.524 15.751 17,33

Font: Cens d’habitants IDESCAT 2022  / cens animals 2021
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La cultura la fas o te la fan

Des de
la plaça

4
L’altre dia em vaig 
sorprendre donant copets 
a la taula amb els dos dits 

índex a ritme de reggaeton. No 
és d’estranyar que aquest ritme 
faci ballar qualsevol boomer en 
una boda a partir de la segona 
copa, perquè batega al mateix 
compàs que el cor. Una altra 
cosa és la lletra d’alguna cançó i 
la preocupació pot augmentar si 
tens fills amarats d’adolescència, 
amb el mòbil com a signe 
d’identitat i que cantussegen per 
casa mentre intentes explicar 
alguna cosa.

Una primera temptació serà 
culpar aquesta maleïda època, 
la indústria, les xarxes, etc. Uns 
culpables ben lluny del nostre 
abast, però que, si bades, es fan els 
amos de casa. Una altra temptació 
podria ser la clàssica censura: 
ser el policia que va irrompre al 
terrat dels Apple Corps durant el 
mític concert dels Beatles. Una 
altra reacció primària seria la del 
cap de vendes rondinaire que als 
anys 80 va retirar de la venda un 
disc de Loquillo y Los Trogloditas 

perquè hi havia una cançó que es 
deia “No bailes rock and roll en 
el Corte Inglés”. És com exigir 
el tancament de les franquícies 
de menjar ràpid perquè vols que 
els teus fills mengin saludable. 
No ens en sortirem amb aquestes 
solucions.

El pitjor càstig per a algunes 
lletres no seria una condemna 
merescuda contra la dignitat 
de la persona, sinó la nostra 
indiferència: zero descàrregues, 
zero euros. Un amic em 
comentava que, a més a més, 
plou sobre mullat. Aquestes 
lletres no són innòcues. Són  
un element més d’un còctel 
explosiu: sobreexposició a les 
xarxes, la pornografia, la violència 
contra les dones, un ambient 
nocturn enrarit, la facilitat per 
aconseguir drogues,  els menors 
multireincidents, etc. Els pares 
tenim la percepció que no 
acabem de fiar-nos de l’ambient 
del carrer i que, en canvi, els 
nostres pares ho sabien fer més 
bé, almenys en poblacions no 
gaire grans. 

Hi ha vida més enllà dels 
productes culturals processats. 
Cada persona és una font de 
creació, sobretot quan no ens 
n’adonem, a través de l’exemple. 
Aquest amic m’explicava que 
ha decidit insinuar petjades 
que potser un dia esdevindran 
referents: va escriure a mà les 
postals de Nadal, deixa un 
programa de l’Auditori a prop 
d’on es guarda la xocolata, ha 
reduït els cops d’ull al mòbil, 
llegeix en veu alta algun text en 
format paper, s’ha adonat que 
anant a peu es parla més que si 
vas en cotxe, improvisa soparets, 
etc. Les receptes màgiques no 
existeixen i tots anem fent dos 
passos endavant  i algun enrere. 
Hem de estirar el filó que som 
mediterranis i ser més una casa 
de colònies que no pas un hotel. 
Si l’ambient cultural familiar no 
el creem nosaltres, ens el crearan. 
A casa no som consumidors o 
súbdits: se’ns valora pel sol fet 
de ser qui som. Hi ha una xarxa 
i una indústria que permeten 
infinites descàrregues gratuïtes: es 
diu amor. 3

Jesús Cardona /      jesus_cardona7

OPINIÓ
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Rapture

tot és
freak

4
Al 2007, Irrational Games 
va fer Bioshock, un 
videojoc que va captivar 

tota la comunitat videojugadora 
i no sols per la seva jugabilitat, 
sinó també per la seva immersiva 
història que reflectia una manera 
de pensar, impulsada als anys 
60, que ara com ara manté unes 
referències molt clares.

Us l’explico una mica. L’any 
1960, en Jack és l’únic 
supervivent d’un accident 
d’avió que cau enmig de l’oceà 
i, de casualitat, troba un accés 
que el porta a Rapture, una 
ciutat submarina creada per a 
una comunitat molt concreta. 
La ciutat, que va tenir el seu 
moment de glòria i esplendor, 
la trobem ara totalment 
abandonada i semi destruïda. 
Tota la gent que encara hi viu 
són persones embogides per unes 
drogues molt potents (que poden 
provocar poders com la telecinesi 
o la pirocinesi, una de les gràcies 
del joc) o, en canvi, estan 
immerses en una acarnissada 
guerra que enfronta les persones 
segons la seva classe social. El 

videojoc ens portarà a conèixer el 
passat d’aquesta ciutat i a passar-
les magres per aconseguir escapar-
ne, però les derivacions de la 
història i la seva jugabilitat no 
és el que m’interessa transmetre 
avui, sinó el motiu pel qual es va 
crear Rapture.

Andrew Ryan és el creador 
d’aquesta amagada metròpolis 
i ho fa amb la ferma intenció 
de donar aixopluc a totes les 
persones que, igual que ell, 
pensen que no hauria d’haver-hi 
res que posés límit als esforços de 
la mateixa persona. Ni impostos 
per als empresaris, ni límits 
morals per als científics ni censura 
per als artistes. Òbviament, tots 
aquests arguments formen part 
del guió d’un videojoc, però heu 
de saber que les premisses en què 
es basa Andrew Ryan formen 
part de la manera de pensar 
de l’objectivisme, tendència 
filosòfica creada per Ayn Rand… 
que no té res de virtual.

Rand defensava l’egoisme 
racional, l’individualisme i el 
capitalisme, i argumentava que 

és l’únic sistema econòmic que 
permet que l’ésser humà visqui 
com a ésser humà, és a dir, fent 
ús de la seva facultat de raonar. 
En conseqüència, rebutjava 
absolutament el socialisme, 
l’altruisme i qualsevol acció 
comunitària o programa social, 
perquè afirmava que en un estat 
capitalista les persones pobres 
eren paràsits que frenaven les 
súperpersones (les persones 
riques). Aquesta vena filosòfica, 
tot i no ser gaire popular a 
Europa, sí que és força apreciada 
als Estats Units, on personatges 
com Donald Trump, Elon 
Musk o Alan Greenspan en són 
seguidors reconeguts.

Bioshock va voler reflectir i 
parodiar el desastre imminent 
de la utopia que persegueix 
l’objectivisme i si, igual que jo, 
creus en les bonances de l’estat de 
benestar et convido a que li donis 
una oportunitat.

Benvingut a Rapture!!!3

Xavi PSX /        r2pradio

OPINIÓ

Nutrició Antiparasitaris
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93 639 91 38 - 661 346 233
        Plaça de la Bàscula, 4, 08750, Molins de Rei, Barcelona 
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El nom de Molins de Rei

històries de 
Molins
de Rei

4
Sempre m’ha semblat 
interessant conèixer el 
perquè de les coses i, 

sovint, ens emportem sorpreses; 
per exemple, Porcuna, nom que 
prové de l’originària iberotúrdula 
Ibolca, ara ens pot semblar que ve 
de Porcino, etc.

El cas nostre és fàcil de 
seguir. Desconec el nom dels 
poblaments ibèrics o romans 
(sabem de la vil·la romana i que 
del paratge de Duodecimum que 
ara en diem de Ca la Còrdia, però 
la denominació del nucli actual té 
ben pocs dubtes).

És clar que els primers molins 
neixen en un lloc conegut com a 
Matoses en la dominicatura del 
rei -dominicatura domini regis- de 
Matoses, que formava part dels 
béns fiscals que eren administrats 
pel comte com a  patrimoni 
propi.  Fou el rei Alfons el que el 
1188 ordenà la construcció d’un 
centre moliner, un casal de dotze 
moles, el més important de la 
vall baixa del Llobregat. Matoses 
marcava l’extrem del territori de 
la ciutat en el Llobregat, alhora 

que pertanyia a la jurisdicció 
reial i, per tant, estava lliure 
d’interferències de baronies.

El nucli nascut a redós del monar 
assolí personalitat pròpia i es 
començà a ser anomenada com 
villa molendina regalia o ‘vila 
dels molins del senyor rei’: villa 
molendinorum domini regis.  

En aquella època se la considera 
una gran fàbrica i pel seu origen 
també es denomina Molendina 
Regalia Lupricato. Recordem: 
fou una empresa realitzada amb 
els recursos propis del rei i, 
consegüentment, el rei en va ser 
el seu primer senyor.  

El nom de reial acompanya 
la vila tant als inicis, amb 
plena propietat del rei, com 
posteriorment, quan per 
necessitats pecuniàries es venen 
o cedeixen molins. Així, el 
1294, en una sentència arbitral 
dels consellers de Barcelona es 
tancà el plet  que enfrontava els 
procuratores universitatis ville 
Molendinorum regalium contra els 
propietaris barcelonins.

Passant ja l’any 1321, alienada 
la vila a la comtessa de Pallars, 
en una disposició, ella mateixa 
obligava loci nostri de Molí de Rey 
per al pagament de tots els deutes 
i almoines... 

Si l’indret de l’actual Molins 
de Rei hagués evolucionat a 
partir de la vila romana de Ca 
la Còrdia, possiblement hau  ria 
estat rural i no un dels centres 
nascuts de la industrialització, i 
ves a saber quin seria ara el seu 
nom: probablement, Duïsme. O 
potser hauria quedat el de Villa 
Cicerone, que els Hospitalaris 
li donaren durant uns 40 anys. 
I si ens haguéssim quedat amb 
l’origen de Matoses, ara ens 
podríem anomenar matosers 
(no matussers), però el fet que 
l’encàrrec dels molins el fes el rei 
Alfons, comte de Barcelona i rei 
d’Aragó el 1188, als dits molins 
se’ls conegué com a molins 
reials (els primers habitants ho 
preferiren a dependre d’un senyor 
feudal) i així és com la història 
ho reflecteix. Som de Molins de 
Rei.3

Tomeu Martí i Parellada /          TomeuMartiiParellada

OPINIÓ
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Istanbul. Ciutat i records. Orhan Pamuk

el meus
clàssics

4
Abans de Nadal, mentre 
tafanejava per les llibreries 
de Molins, vaig fullejar 

un llibre d’Orhan Pamuk que 
em va robar el cor des del primer 
moment i vaig pensar que no 
podia faltar a la llista de la carta 
als Reis d’Orient. 

El llibre té un títol molt 
suggeridor: Records de muntanyes 
llunyanes. Però com que érem 
al mes de desembre i encara 
faltava una mica per a l’arribada 
de Ses Majestats, vaig decidir 
rellegir una de les obres que més 
m’agraden d’aquest autor. Així 
que Istanbul es va convertir en 
el meu llibre de capçalera fins 
que, el 6 de gener, Baltasar va 
deixar-me Records de muntanyes 
llunyanes al balcó de casa. I, 
és clar, aquest darrer llibre va 
substituir Istanbul a la tauleta de 
nit.

Però no penseu que Istanbul va 
quedar en l’oblit, perquè, entre 
altres coses, és un dels llibres que 
sempre havia tingut intenció 
de recomanar-vos. És un llibre 
preciós, inclassificable, on  hi ha 

memòria personal i història de 
la ciutat. Hi trobareu referències 
als escriptors i a la cultura de la 
gran urbs en què s’ha convertit... 
Bizanci? Constantinoble? 
Istanbul? Una ciutat entre 
Europa i Àsia, plena d’art, de 
vida, de colors i d’aromes, que 
ens meravella. És tan moderna i 
tan tradicional alhora!

Ara bé, què representa per 
a un noi que hi ha nascut i 
crescut veure com la ciutat 
que ha conegut es desdibuixa i 
desapareix davant dels seus ulls 
sota grans gratacels i ramats 
inacabables de turistes? I què 
passa quan, alhora, desapareixen 
també la seva infantesa i els 
seus referents familiars? L’autor 
ens en parla honestament. I 
ho fa acostant-nos a Nisantasi, 
Cihangir, el Corn d’Or i el 
Bòsfor, i a les transformacions 
que van experimentant els seus 
barris d’infantesa i joventut.

Orhan Pamuk es reconeix 
personalment i creativament en 
Istanbul, una ciutat a la qual 
declara el seu amor i sense la qual 

no seria qui és. Ell mateix ho 
confessa:

«Hi ha autors, com Conrad, 
Nabokov o Naipaul, que han 
aconseguit escriure amb èxit 
canviant de llengua, de nació, 
de cultura, de país, de continent 
i fins i tot de civilització. I sé 
que, de la mateixa manera que 
la seva identitat creativa ha 
guanyat força amb l’exili o amb 
l’emigració, el que a mi m’ha 
determinat ha sigut el fet de 
mantenir-me lligat a la mateixa 
ciutat, al mateix carrer, a la 
mateixa casa, mirant el mateix 
paisatge. El destí d’Istanbul és el 
meu destí: hi estic lligat perquè 
aquesta ciutat és el que m’ha fet 
ser el que soc».

A través d’un llibre que molts 
consideren la seva millor obra, 
la metròpoli es converteix, en 
mans de l’escriptor que volia ser 
pintor, en un quadre decadent i 
seductor, explicat a poc a poc, al 
ritme de les passejades d’Orhan 
Pamuk per Istanbul.3

Isabel Bargalló /        xavelli
Dibuix d’Isabel Bergallo

OPINIÓ
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C/ Major 93 Local · Molins de Rei       @mimatiyjo

ENTREPANS,  TAPES ,  AMANIDES ,  POSTRES  CASOL ANES  I  MENÚ SETMANAL

Més enllà de la devoció

Contes, relats
i misteris

4
Aquesta és la història de 
dues confraries oposades 
a Sant Vicenç dels Horts: 

d’una banda, el Cos de Portants 
del Sant Crist, processó del 
silenci venerada des de fa més 
de quatre-cents anys, amb forta 
tradició; de l’altra, la Cofradía del 
Cristo de la Salud y la Virgen de 
la Soledad, que, amb fervor per 
les saetas, desitjava l’evolució dels 
actes de la Setmana Santa.

En Pau i la Lucía, amics 
inseparables des de la infantesa, 
estaven dividits: en Pau, acèrrim 
defensor de les tradicions 
ancestrals, es va unir al Cos de 
Portants, mentre que la Lucía, 
amb l’ardor de les arrels familiars 
andaluses, va optar per la 
Cofradía del Cristo de la Salud. 
El ferm obstacle que suposava la 
rivalitat entre les confraries els va 
obligar a mantenir el seu amor 
en secret, amagant-lo dels ulls 
curiosos, però, amb el temps, 
tot i que el vincle afectiu encara 
persistia, les dificultats els van 
anar separant i la seva amistat 
es va esvair, com la flama d’una 
espelma consumida.

Malgrat això, el destí va teixir un 
gir inesperat. Una nit, després 
de la desfilada dels armats, un 
infernal incendi va engolir part 
del local de la confraria del Cos 
de Portants i atrapà alguns dels 
seus membres entre les flames. 
Enmig de la desesperació, els de 
la Cofradía del Cristo de la Salud 
van aparèixer per tal de lluitar 
conjuntament i amb coratge en el 
rescat dels seus germans en perill, 
deixant de banda les diferències i 
demostrant que la unitat és més 
poderosa que qualsevol rivalitat 
passada. Però, un cop fora de 
perill, van trobar a faltar la Lucía 
que, en l’intent d’ajudar, s’havia 
desorientat entre l’horror de les 
flames i la fúria del foc. 

Angoixat, en Pau va remoure cel i 
terra buscant-la. Quan ja es temia 
el pitjor, va sentir a la llunyania 
la tos ofegada de la jove. Sense 
pensar en les conseqüències, va 
esgarrapar les runes calentes que 
s’hi interposaven i la va trobar 
amagada sota el pas del Natzaret, 
amb la respiració entretallada, els 
cabells bruts de cendres i els ulls 
plens de llàgrimes. Espantada, es 

va aferrar al noi que la va agafar 
en braços i la va treure al carrer.

Aquell dia, la desinteressada 
solidaritat de tothom va obrir 
els ulls dels veïns i va revelar 
la fragilitat de les divisions en 
comparació amb la força de 
la comunitat com a unitat. La 
reconciliació entre les confraries 
va ser el primer pas cap a la 
reconciliació entre els dos 
amants, que es van adonar que 
cap diferència, per gran que fos, 
podia esborrar els llaços profunds 
de l’amor i l’amistat.

I així, mentre la fumera de 
l’incendi s’esvania en la nit, Sant 
Vicenç dels Horts va descobrir 
que, malgrat les diferències, la 
diversitat enriqueix la comunitat 
i l’amistat és l’únic vincle que 
perdura per damunt de qualsevol 
altra cosa. 

Reflexionem sobre si cal esperar 
una tragèdia com la de Romeu 
i Julieta, de Shakespeare, per 
reconèixer el valor dels lligams 
que ens uneixen. Estimeu i 
deixeu-vos estimar! 3

OPINIÓ

Yolanda /       Yomorago
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Som incívics?

el
contrapunt

4
Qualsevol societat articula 
la seva vida quotidiana 
de tal manera que es 

garanteixi una convivència entre 
persones basada en la llibertat i el 
respecte mutu. Per assolir aquest 
assemblatge, els diversos estaments 
de l’Administració redacten lleis, 
reglaments i ordenances per tal de 
garantir que la llibertat de tothom 
no sigui l’opressió de ningú. 
Malgrat això, és indubtable que 
tots, d’una manera o una altra, 
som incívics i en tenim exemples 
d’aquests comportaments: des de 
tirar un paper a la via pública, o 
una burilla de cigar, passant pels 
excrements de gossos i altres animals 
de companyia, quan resulta que fan 
el que toca, però queden mal vistos 
per culpa d’aquella gent incapaç de 
recollir i netejar les defecacions i 
orins dels seus animals, fins a arribar 
a autèntiques salvatjades com les  
que varen patir botigues i comerços 
de la vila en la darrera Festa Major. 
I no es poden obviar dos temes 
cabdals, les pintades i els botellots 
que ocasionen molèsties, despeses 
i, en el darrer cas , causen greus 
problemes de convivència. I tot això 
com es pot resoldre? 

L’actual ordenança cívica data de 
l’any 2018. Es fa complir i s’aplica? 
Segurament es compleix i s’aplica, 
però la percepció que en tenim la 
ciutadania és que l’Ajuntament té 
una certa laxitud.

L’ordenança s’adapta a les noves 
realitats, per exemple, amb els 
patinets elèctrics, bicicletes i altres 
vehicles de mobilitat personal? Per 
fer-la complir tenim prou recursos 
humans i econòmics? Els que tenim, 
s’utilitzen de manera eficient? 

La neteja viària, la recollida 
d’escombraries i l’estat de bona 
part dels contenidors tampoc 
ajuden gens a fomentar el civisme. 
Sembla que, ara, l’Ajuntament ha 
decidit posar fi a aquesta situació, 
en canviar l’empresa responsable 
d’aquest servei. Esperem que 
amb la gestió de la nova empresa 
es vegi una millora important, 
perquè segurament, el fet de veure 
carrers més nets, la brossa recollida 
quan toca i un bon estat dels 
contenidors ajudaran a minvar els 
comportaments incívics d’alguns 
dels nostres convilatans, perquè 
tenir una vila neta és responsabilitat 

de tothom, no solament de 
l’Administració, i segur que si es fes 
seguiment d’aquestes conductes i se 
sancionessin, tindríem uns carrers i 
unes places molt més agradables.

I amb les pintades què podríem fer? 
Crec que és hora d’aplicar solucions 
imaginatives i d’una certa valentia 
política; per exemple, dotar d’espais 
on es puguin desenvolupar aquestes 
expressions artístiques i així, si no 
del tot, com a mínim es podrien 
reduir les pintades en parets, 
persianes, etc. 

D’altra banda, és evident que la 
nostra gent jove necessita espais on 
poder gaudir de la festa a uns preus 
assequibles, i crear-ne algun, de 
manera conjunta entre l’Ajuntament 
i les entitats que els joves designin, 
podria ser una manera de reconduir 
la festa a espais controlats, cosa 
que evitaria les imatges de joves 
consumint alcohol fins a altes hores 
de la matinada pels nostres carrers i 
places, com també es faria possible 
que, per una banda, es gaudís de 
la festa i, per l’altra, es garantís el 
descans i la tranquil·litat de veïns i 
veïnes. 3

OPINIÓ

Ramon Canal



|  13  |TOTMOLINS#42 · Magazine d’Informació i Oci

4
A l’equip de Centre 
Dental Molins de Rei 
comptem amb la Dra. 

Andrea Rubio, odontopediatra 
amb formació i dedicació 
exclusiva en tractar pacients 
pediàtrics. El grau d’odontologia 
el va fer a la Universitat de 
Barcelona on va cursar també 
el màster d’Odontopediatria i 
posteriorment va continuar la 
seva formació en odontologia 
dels nadons, en traumatologia, 
en endodòncia, en cirurgia i 
diversos cursos per ampliar la seva 
formació en odontopediatria. 
Actualment, és professora 
associada a l’assignatura 
d’Odontopediatria del grau 
d’Odontologia i també 
és professora al màster 
d’Odontopediatria de la 
Universitat de Barcelona. 

L’odontopediatria és la part de 
l’odontologia que cuida la salut 
oral dels nadons, nens i nenes 
i adolescents. La primera visita 
dental es recomana durant el 
primer any de vida amb l’erupció 
de la primera dent per poder 
prevenir la càries i establir uns 
hàbits d’higiene oral i dieta 
saludables des del principi. És 
important fer aquesta primera 
visita per poder establir la ‘llar 
dental’ per establir una relació 
amb l’odontopediatra i una 
atenció basada en la prevenció 
de forma integral per establir 
salut oral durant tota la vida del 

pacient.  La prevenció és el millor 
tractament de tots. Invertir en 
prevenció és guanyar en salut.

En les primeres visites i en les 
revisions donem pautes d’higiene 
oral explicant com fer un correcte 
raspallat, quan introduir el 
fil dental i com fer-ho, quina 
concentració de fluor ha de tenir 
la pasta i quina quantitat s’ha de 
posar al raspall. A més, valorem 
la dieta per tenir uns hàbits 
alimentaris més saludables. La 
Dra. Rubio és especialista en 
‘odontobebés’ i és per això que 
també proporciona informació 
sobre lactància materna, biberó, 
xumets o altres hàbits com la 
succió digital.

A Centre Dental Molins de 
Rei, tractem totes les àrees 
de la salut oral de la població 
infantil: odontologia per nadons, 
fluor, segellats, tractament de 
càries, hipomineralitzacions,  
pulpotomies i pulpectomies, 
endodòncies, estètica dental, 
cirurgia oral, mantenidors 
d’espai, traumatismes dentals,  
i ortodòncia infantil i juvenil. 
A més estem equipats amb la 
millor tecnologia per poder dur a 
terme tots els tractaments. És per 
això que comptem amb un làser 
que redueix el dolor i ajuda a la 
cicatrització per poder realitzar 
tractaments quirúrgics del frenet 
lingual i maxil·lar, quists entre 
d’altres.

La nostra odontopediatra té 
formació específica per conèixer 
les característiques psicològiques 
i evolutives dels nens de totes les 
edats. A més, avalua la conducta, 
les pors i l’aprenentatge dels més 
petits per poder visitar-los. A 
la nostra clínica busquem crear 
aquest espai divertit i acollidor 
perquè se sentin com a casa. 
De les visites amb la nostra 
odontopediatra marxaran feliços i 
motivats a cuidar la seva boca per 
tenir unes dents sanes.3

ODONTOPEDIATRIA

Per contactar amb Centre 
Dental Molins els trobareu a:
T. 936 68 67 28
M. 663 77 53 38
Av. Barcelona 17
Molins de Rei

COMERÇ

Centre Dental Molins



|  14  | t ot mol ins . com

Si tens un nadó i et trobes en la mateixa 
situació, o si té plaça però vols estar al 
corrent o involucrat/da en la lluita d’aquest 
grup de famílies, escriu-nos a:

MolinsbressolxTothom@gmail.com

Més de 20 anys preparant menjars!

D e  d i m e c r e s  a  d i v e n d r E s  i  f e s t i u s  d e  9 : 3 0 h  a  1 7 : 3 0 h

RO S T I S S E R I A E I X AMP L E

C a r r e r  M a j o r ,  9 8 622 176 826 93 668 14 74

4
El passat 5 de gener de 
2024, un grup de famílies 
de Molins de Rei vam 

expressar davant l’Ajuntament 
i al Ple Municipal l’angoixa i el 
desànim que patim a conseqüència 
de l’escassa disponibilitat de places 
d’infantil 0 a les llars d’infants de 
Molins de Rei d’aquest curs 23-24.

Actualment, només disposem de 2 
llars municipals que tinguin grups 
d’infantil 0, i l’oferta és només 
de 16 places per a tots els nadons 
nascuts l’any 2023.

El mes de naixement dels nens i 
nenes condiciona enormement 
la possibilitat d’accedir a les 
escoles bressol. Això es deu al 
fet que, durant el període de 
preinscripcions, només s’hi poden 
apuntar aquelles criatures que en 
el moment de començar el curs 
hagin complert les 16 setmanes de 
vida. Tot i existir el procediment 
de matrícula viva, la realitat amb 
què ens trobem les famílies és que 
les places ja han quedat plenes en 
començar el curs.

L’increment de places de La Traca 
que s’ha fet per aquest curs 23-24 
només ha contemplat els grups 
d’infantil 1 i infantil 2, mentre 
que l’infantil 0 ha quedat com 
estava. La prova és que, ara com 
ara, hi ha 24 famílies a la llista 
d’espera d’El Molí i 22 persones a 
la llista d›espera de La Traca.

A banda, les dues escoles bressol 
privades del poble també estan 

plenes, ambdues amb extenses 
llistes d’espera, i les poblacions més 
properes ja no tenen disponibilitat 
a causa de la demanda rebuda de 
Molins.

Aquesta problemàtica dificulta 
molt la conciliació i ofega 
l’economia familiar: excedències 
forçades, mobilitat a llars d’altres 
poblacions llunyanes, suspensió 
de contractes laborals, compra de 
cotxes per possibilitar la logística 
familiar en són un exemple.

Fa anys que Molins es troba en 
fase de creixement. El fet que 
vinguin més persones a la vila no 
només s’ha de veure reflectit en 
l’augment d’habitatge sinó també 
en la millora i en l’increment 
de la capacitat dels seus serveis i 
equipaments municipals.

Les famílies afectades hem reclamat 
a l’Ajuntament la necessitat de 
revisar la situació que fa tant de 
temps que dura, i cercar solucions 
ajustades a les necessitats reals, 
tenint en compte les dades de 
natalitat i empadronament de 
forma anticipada.

En aquest sentit, esperem que el 
diàleg amb l’Ajuntament doni els 
seus fruits de cara a la preinscripció 
i la matriculació pel curs vinent. 
Si no és així, ens tornareu a trobar 
als carrers lluitant de nou perquè 
cap de les nostres criatures es quedi 
sense plaça a les escoles bressol del 
poble.3

Plataforma de famílies afectades per la falta de 
places d’Infantil 0 a Molins.

DONEMVEU
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Aquest 2024 l’Ajuntament 
no renovà la subvenció a 
l’aigua per cubes als barris 

de muntanya: hem de comprar 
l’aigua a sis (6!) vegades el preu a 
vila, tot i pagar les contribucions 
com a “zona urbana”.

L’alcalde assegurà que el “contracte 
verbal i de bona fe” amb Aqualia, 
per la qual cosa el consistori es 
feia càrrec de la meitat del servei, 
havia caducat, i que només podien 
oferir “licitar” el subministrament 
per camions des de responsabilitat 
municipal.
Res va dir de la subvenció de 
52.000 euros que pagava la 
Diputació a l’hora d’assegurar 
públicament que “la resta 
de molinencs no els poden 
pagar l’aigua ni el seu possible 
malbaratament”, quan és ben 
notori que és als barris de 
muntanya on el consum d’aigua és 
més restrictiu.

Les dues AAVV han demanat a la 
futura licitació que l’ajuntament 
es faci càrrec de les despeses de 
subministrament fins no s’executin 
els serveis bàsics, que reemborsi 
les factures pagades en aquest 
període i, sobretot, que l’aigua 
es facturi a preu de vila i a unes 
tarifes per tram on la de boca no 
quedi gravada abusivament amb 
un IVA del 21% mentre a la vila és 
del 4% en ser producte essencial... 
L’ajuntament ha respost, sembla, 
de manera positiva: es mantindrà 
la subvenció mentre no es faci la 
licitació, i assegura que després 

l’aigua a muntanya es pagarà a 
preus assimilables a la vila.

Aquesta “o-pressió per l’aigua” 
coincideix amb el fet que, fins 
ara, les obligades franges de 
protecció contra incendis les 
finançava l’ajuntament. Els veïns 
de muntanya estaríem d’acord en 
pagar-les... si es fessin amb lògica: 
es planeja estassar-les segons els 
seus plànols futurs d’urbanització, 
fent-nos pagar unes franges de 25 
metres que poden quedar a 150-
200 metres de les cases actuals... 
mentre aquestes es mantenen 
rodejades de bosc!
De moment ho hem pogut 
aturar, però els projectes –basats 
en plànols caducats del 2012- 
contemplen estassar la llera de la 
riera a la Font de l’Espinagar quan 
les cases properes queden lluny del 
bosc pel “camp de futbol”. ¿Una 
política de fets consumats que 
afecta precisament els espais (bosc 
forestal, la riera...) que els veïns 
que hi qüestionem els Plans de 
l’ajuntament volem protegir?
Cal confirmar la voluntat política 
de no fer pagar als veïns dels barris 
de muntanya l’incapacitat de 
donar-nos els serveis urbanístics 
bàsics. Cal deixar de pressionar 
a favor d’uns projectes que ni 
normativament respecten l’espai, 
ni ens són econòmicament 
acceptables. És per això que 29 
parcel·les hi tenim un Contenciós.

Pere Casas, de 29 parcel·les 
signants del Contenciós al Pla 
Parcial de la Rierada3

Cal canviar la “o-pressió” per l’aigua i les franges 
a La Rierada i Vallpineda

DONEMVEU
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Engega la 9a edició de la Setmana de Poesia a les Cases
4Del 7 de març al 20 d’abril, hi haurà set 

actes on es retrà homenatge, com ja és 
tradició, al poeta Francesc Garriga Barata. 
Els primers sis actes tindran lloc a la 
Federació Obrera i el darrer serà al racó de 
la Margarida Xirgu, i enguany comptarà 
amb actes molt variats i amb la presència 
de Josep Pedrals, Feliu Formosa, Pere 
Raich, Mercè Arànega, Gemma Ibáñez, 
Enric Casasses, Àlex Susanna i Marta 

Pessarrodona. El llibre de producció 
pròpia que es presenta cada any, en aquesta 

edició porta com a nom “Fronteres líquides” 
i ha tingut la col·laboració de sis poetes i dos 

artistes plàstics. La seva presentació tindrà lloc el 
divendres 5 d’abril.3

SABIESQUÈ?

Les obres del parc Pont de la Cadena arriben al tram �nal
4Per donar les obres per acabades falta col·locar el mobiliari urbà i muntar un escenari que anirà per 
sota de la pèrgola central. A partir del 18 de març s’enretiraran les tanques que delimiten l’accés a la 
ciutadania, i es preveu que el parc sigui accessible per a tothom el 20 de març. Es tracta d’unes obres de 
renaturalització amb les que s’aconseguirà més permeabilitat al parc i urbanitzar els carrers més propers. 
Tot i això, no es podrà plantar la vegetació prevista fins que no millori la situació de sequera.3

La Generalitat ha comprat dos habitatges 
per destinar a lloguer social
4Els pisos pertanyen al BBVA, i formen part 
d’un paquet de 395 habitatges que ha comprat 
el Departament de Territori per ampliar el parc 
públic d’habitatges de lloguer social. Dos d’aquests 
habitatges són a Molins de Rei, i tot i que ja 
eren gestionats per l’Agència de l’Habitatge de 
Catalunya, ara s’integren permanentment al 
parc públic. Els pisos mantindran les famílies 
vulnerables que hi viuen i adjudicaran els pisos que 
no tenen inquilins a persones provinents de les meses 
d’emergència. La Generalitat ha destinat 17,7 milions 
d’euros per la compra dels gairebé 400 habitatges a 80 
municipis de Catalunya, tot i que el 77% dels pisos es troben 
a l’àrea metropolitana de Barcelona.3



|  17  |TOTMOLINS#42 · Magazine d’Informació i Oci

La Biblioteca 
el Molí busca 
voluntaris pel 
programa “Lecxit”
4Es tracta d’una 
proposta per millorar 
la comprensió lectora 
dels infants a través de 
l’acompanyament d’un 
mentor, impulsada per 
la Regidoria d’Educació 
de l’Ajuntament de Molins 
de Rei amb la Fundació 
Bofill. Es busquen voluntaris 
per participar en la proposta 
i exercir de mentor per a infants, 
garantint un acompanyament setmanal per 
tal que els infants esdevinguin lectors orgullosos, 
segurs i entusiasmats amb l’aprenentatge. El programa està 
destinat a infants que no tenen un hàbit lector incorporat 
i no disposen d’un acompanyament lector des del seu 
entorn proper, amb l’objectiu d’incrementar l’èxit educatiu. 
Prèviament, els voluntaris rebran una formació inicial a més 
d’un acompanyament continu a la seva tasca.3

La tercera etapa de la Volta a Catalunya femenina 
començarà a Molins
4El 9 de juny tindrà lloc l’última etapa d’aquesta prova 
ciclista, on participaran vint equips de nivell nacional 
i internacional. A més, es tractarà de la primera edició 
femenina per etapes de la Volta. No és la primera vegada 
que la vila acull un esdeveniment de la Volta. Sense anar 
més lluny, en la darrera edició va acollir una arribada 
de la sisena etapa, coincidint amb el 75è aniversari del 
Club Ciclista Molins. També va estar la sortida d’un 
contrarellotge individual l’any 2003, ha acollit diversos 
esprints intermedis de la Volta masculina, i ha vist passar 
en el seu recorregut la cursa femenina d’un dia. “És un 
honor col·laborar per segon any consecutiu amb la Volta, 
i encara més fent-ho amb la prova femenina que enguany 
pren força”, assenyala l’alcalde de la vila, Xavi Paz.3

M O L I N S

N OT Í C I E S  D’À M B I T  LO C A L
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L’atur baixa lleugerament al mes de febrer
4La taxa d’atur al municipi ha estat del 10,1%, 
dues dècimes menys que al gener. Segons dades de 
l’informe mensual d’atur de l’Observatori Comarcal, 
durant el febrer hi havia 1.404 persones a les llistes 
d’atur vicentines, 32 menys que el mes anterior. 
Tot i això, la millora és més significativa respecte de 
l’any passat, ja que ara hi ha 72 persones menys a 
les llistes d’atur. Tot i la baixada, continua sent la taxa 
més alta del Baix Llobregat, perquè la mitjana comarcal 
de desocupació és del 8,3%. La segona població amb més 
atur de la comarca és Martorell, amb un 9,9%.3

SABIESQUÈ?

Incrementen els delictes en un 4,3%
4Les infraccions penals contra el patrimoni han augmentat 

en un 0,4% respecte a l’any passat, entre els quals es 
troben els furts i les estafes. En canvi, han descendit els 

delictes de violència de gènere i les agressions sexuals. 
Les forces policials han fet una operació específica 
per reduir els delictes a comerços i empreses, amb 
intensificació de controls, punts estàtics i patrullatge 
als accessos de població i als polígons industrials, 
especialment al barri de Sant Roc per donar resposta 
a l’augment de robatoris amb força a les empreses; 

i també amb vigilància als pàrquings de centres 
comercials per evitar furts. Per la seva banda, la Policia 

Nacional va explicar que, de manera coordinada amb 
Mossos d’Esquadra, es va fer expulsió ràpida de les persones 

reincidents de delictes menors.3

L’Ajuntament ha engegat l’Agenda Urbana 
4Es tracta d’un document per garantir una societat sostenible, integradora i amable, i va en sintonia amb 
l’Agenda 2030, l’Agenda Urbana Espanyola i la de la Unió Europea. Durant un any, s’organitzaran trobades 
amb els responsables municipals i representació ciutadana, per proposar actuacions concretes que tinguin 
a veure amb els 10 objectius de l’Agenda Urbana Espanyola. Aquest document constituirà un mètode 
de treball i un procés per a tots els agents, públics i privats, que intervenen en la ciutat i que busquen un 
desenvolupament equitatiu, just i sostenible des dels seus diferents camps d’actuació.3
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Augmenta un 25% l’ús de l’app Seguretat Ciutadana
4L’aplicació permet localitzar persones vulnerables, enviar 
missatges d’emergència a la Policia Local i fer trucades 
geoposicionades, entre altres funcions. Respecte a l’any passat, 
s’ha incrementat l’ús de l’aplicació en 5 requisits, segons 
conclusions de la Junta Local de Seguretat del mes de febrer, on 
també es va explicar que s’ha començat a treballar en el Pla Local 
de Seguretat,un pla plurianual on es fa una diagnosi ampli de 
l’estat de la seguretat del municipi, tant des del punt de vista de 
la seguretat ciutadana com des del punt de vista de la seguretat 
ambiental o els riscos de protecció civil. Hi ha una clara aposta 
institucional per incloure la perspectiva de gènere, el que implica 
incorporar les necessitats i experiències que pateixen les dones i 
persones LGTBI i que afecta l’exercici dels seus drets.3

S A N T  V I C E N Ç

N OT Í C I E S  D’À M B I T  LO C A L

El Pla d’Actuació Municipal incorpora el 69% de propostes ciutadanes
4El ple ha aprovat el full de ruta de les polítiques municipals de l’actual mandat, amb els cots 
favorables dels grups que formen el govern, l’abstenció de Junts per Sant Vicenç i el vot en 
contra de Vox. El procés participatiu ha comptat amb l’aportació de més de 600 participants, 
i ha recollit 291 propostes de la ciutadania, i ha conclòs que les polítiques prioritàries pels 
ciutadans són les relacionades amb la línia d’actuació de Sant Vicenç saludable i ecològic. 
Tots els grups municipals van valorar la participació ciutadana aconseguida, però la portaveu 
de Junts x SVH, Maite Aymerich, va argumentar l’abstenció del grup per “dos esculls”: la 
continuïtat de la urbanització del Front Fluvial Sud i mantenir la construcció de la residència 
de gent gran.3
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Pallejà ha dedicat el mes de març a les dones
4Amb motiu de la commemoració del Dia 
Internacional de les Dones, el 8 de març, 
l’Ajuntament ha programat un ventall de 
propostes per denunciar les desigualtats 
existents entre homes i dones, i oferir activitats 
que ajudin a afavorir l’empoderament 
feminista. Algunes d’aquestes activitats seran la 
segona passejada per la igualtat, un concert en 
homenatge a dones compositores, l’exposició 
de manualitats del Casal de la Gent Gran, un 
taller vivencial on les dones puguin connectar 
amb la seva autoestima a càrrec de la psicòloga 
Neus Estrada Carreras. També hi haurà 
activitats per a infants, com la sessió de contes 
amb els Contents Contem Contes Cantant, o 
el mural amb Yoyoi Kasuma de Catàrtic.3

S’amplien els tallers formatius per a noves oportunitats 
laborals
4Des del mes de març fins a l’octubre, es duen a terme 

cursos i tallers gratuïts per a persones desocupades 
del municipi relacionats amb les tecnologies de la 
informació i la comunicació, la seguretat alimentària, 
l’emprenedoria i la recerca de feina. Dins el programa 
“Eines per al teu futur”, s’ofereixen tallers sobre com 
fer ús de les xarxes socials en el procés de recerca de 
feina o com identificar el sector on es vol treballar. 

També es faran cursos d’ofimàtica bàsica, sobre com fer 
servir el certificat digital i el ChatGPT. El cicle inclou 

també tallers per donar eines a comerços i emprenedors a 
l’hora de conèixer la normativa, captar nous clients o fer ús 

de la intel·ligència artificial en la creació de continguts.3

SABIESQUÈ?

L’Ajuntament impulsa l’acompanyament 
familiar en l’educació dels infants
4El consistori ha reprès el projecte Educar i 
Créixer, una iniciativa que té l’objectiu d’oferir 
un acompanyament professional a les famílies per 
a multiplicar les seves habilitats educatives. Es 
tracta de diferents tallers dinàmics i participatius 
que treballen el benestar emocional en totes les 
franges d’edat. Els primers tallers estan adreçats a 
famílies amb adolescents de cinquè de primària en 
endavant, i a partir del mes d’abril s’obriran tallers 
per a famílies amb infants més petits. Les sessions 
són gratuïtes i aniran a càrrec del psicopedagog i 
psicoterapeuta familiar municipal i de l’educadora 
social del Servei d’Intervenció Socioeducativa 
comarcal. El projecte va néixer l’any passat i, 
amb un procés participatiu, es van decidir les 
formacions d’aquest any.3
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L’Ajuntament ha incrementat les 
activitats pel jovent
4L’Espai Jove ha programat diverses 
propostes lúdiques i esportives per 
oferir alternatives de lleure als joves. 
Els alumnes de primer a quart d’ESO 
poden participar en el Lúdic Sport 
Jove, una activitat multiesportiva que 
vol fomentar la pràctica d’activitat 
física. A més, els joves de 12 a 18 anys 
podran gaudir d’un taller de teatre, 
amb inscripció prèvia en ambdós 
casos. Els divendres s’ofereix un 
espai setmanal dinamitzat el mateix 
jovent on es durà a terme un taller de 
cuina, una sessió de jocs de taula o 
l’Assemblea Jove. Amb motiu del dia 
de la dona, el 8 de març s’ha fet un 
taller de pancartes i, per altra banda, 
el 20 de març tindran lloc propostes 
relacionades amb la sexualitat i 
l’afectivitat com el taller mensual En 
Parlem, un consultori sexològic que 
s’ofereix mensualment.3

Torna la Jugatecambiental
4L’edició d’enguany comptarà 
amb nous tallers i activitats 
relacionades amb les energies 
renovables, l’aigua o la 
biodiversitat. Es tracta d’un espai 
educatiu organitzat per l’Àrea 
Metropolitana de Barcelona i 
l’Ajuntament de Pallejà, on els 
infants poden jugar, aprendre i 
gaudir en família al voltant de 
temes relacionats amb el medi 
ambient i la sostenibilitat. Les 
activitats són gratuïtes i tindran 
una gran diversitat: conèixer 
la biodiversitat del parc de la 
Molinada, fer un inventari de les 
espècies que hi habiten, participar 
en un taller de construcció 
d’un molinet de vent, aprendre 
bones pràctiques per evitar el 
malbaratament de l’aigua o per 
reduir la contaminació acústica, 
i fer un calendari del pagès per 
conèixer quines són les verdures de 
temporada i quins productes són 
de proximitat.3

PA L L E JÀ

N OT Í C I E S  D’À M B I T  LO C A L
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Arriben premis literaris Vila de Vallirana
4Dins dels premis literaris es troben en 48è 
Premi de Poesia Catalana Josep M. López-Picó, el 
premi local Vila de Vallirana, els premis infantils i 
juvenils Puig Bernat i el premi Treball de Recerca 
de Vallirana. Es poden presentar els obres fins al 
2 d’abril, i aquestes seran avaluades pel jurat dels 
premis, que són: 3.500 euros i la publicació de 
l’obra pel premi de Poesia Josep M. López-Picó, 
400 euros pel premi Vila de Vallirana, dels 50 als 
100 euros en llibres o material escolar pel premi 
Puig Bernat, i 300 euros pel premi del Treball de 
Recerca de Vallirana. La cerimònia de lliurament 
dels premis se celebrarà el 4 de maig.3

El ple ha aprovat el pla per la construcció 
de lloguer social
4Es tracta d’una modificació puntual del 
Pla General d’Ordenació de Vallirana a 
l’anomenada illa del Casino Valliranenc, 
limitat pels carrers Major, Pau Casals i 
Miquel Batlle. La modificació obeeix a la 
futura urbanització de la zona amb la inclusió 
de la construcció d’habitatges de lloguer social. 
El canvi en el pla ha estat aprovat amb els vots 
a favor de PSC, Esquerra Republicana, Junts per 
Cat i Vox, amb l’abstenció d’ECP i el vot en contra de 
VET.3

S’han iniciat les obres de connexió amb Aigües Ter-
Llobregat
4El sistema hídric que connectarà amb la xarxa de 
Vallirana s’estrenarà el mes de juny de l’any que ve, 
segons ha anunciat el Departament d’Acció Climàtica. 
Les obres s’han contractat per emergència a causa de 
l’estat de sequera de les reserves d’aigua al municipi, 
cosa que ha permès escurçar els terminis administratius 
i avançar-les un any, iniciant-se aquest 15 de març. 
Consisteixen en la construcció d’una canonada de 8 
quilòmetres, una estació de bombament i un dipòsit de 
3.000 metres cúbics de capacitat, i tenen un pressupost 
de 9,9 milions d’euros. El projecte era una demanda 
dels ciutadans de Vallirana des de fa temps, ja que 
l’estiu passat es va limitar l’ús d’aigua potable a la 
població per l’estat de sequera.3

SABIESQUÈ?
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El ball sènior es reprèn �ns a �nals d’any
4Les sessions es duen a terme al Casal Cívic 
Comunitari els mesos de març al maig, 
i d’octubre a desembre; i els mesos 
d’estiu, del juny al setembre al Bar del 
Casino Valliranenc. La iniciativa està 
coorganitzada entre l’Associació de 
Jubilats i Pensionistes de Vallirana i 
l’Ajuntament, amb la col·laboració 
de les entitats que cedeixen els espais 
per dur-les a terme. Les sessions al 
Casal Cívic tindran un preu d’entrada 
de 2 euros, mentre que al Casino 
seran gratuïtes. Les activitats tenen 
l’objectiu d’impulsar la interacció 
social i la salut entre la gent gran.3

El CN Vallirana es proclama campió de la 
Copa Federació de Waterpolo
4El sènior femení va vèncer a la final 
al CD Waterpolo Iruña per 14 a 9 
punts. El partit va estar dominat per les 
valliranenques, amb parcials favorables a 
tots els quarts. La jugadora Laia Tutusaus 
va ser designada com a millor jugadora 
del torneig i Mila López a millor portera. 
En aquesta Copa Federació jugaven els 
quatre millors equips de la primera fase de 
la Primera Divisió Femenina, en la qual 
el Vallirana era la primera vegada que la 
jugava. A més, no eren les favorites per 
guanyar el títol sinó que les rivals de la final 
eren el millor equip de la primera fase de la 
lliga. Finalment, però les del Vallirana s›han 
sabut imposar i superar el repte, celebrant 
un èxit més justament coincidint amb el 
70è aniversari del club.3

VA L L I R A N A

N OT Í C I E S  D’À M B I T  LO C A L
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El PSC i ERC signen els pressupostos pel 2024
4Les dues forces majoritàries en el consistori, 
M’estimo Cervelló-PSC i Cervelló de Primera 
ERC, han arribat a un acord per aprovar els 
comptes de l’Ajuntament. Un dels objectius 
principals és la reconstrucció de la xarxa 
d’aigua municipal, en sintonia amb l’acord de 
pressupostos de la Generalitat, on s’especifica 
una important inversió en la reparació d’aquesta 
xarxa, i en concordança amb la voluntat de la 
Diputació de Barcelona d’invertir-hi. Altres eixos 
d’actuació són la sostenibilitat, la seguretat, les 
actuacions en la via pública, la millora dels serveis 
i una aposta per l’educació, la salut i les polítiques 
socials.3

Els delictes ha baixat respecte a l’any passat
4Segons dades exposades a la Junta Local 
de Seguretat, la taxa de delictes per cada mil 
habitants se situa al 27‰ mentre que fa un 
any era de gairebé el 40‰. Els delictes que més 
han incrementat són les estafes, especialment 
les que es fan amb les noves tecnologies. Per 
aquest motiu, la policia adverteix que cal ser 
molt prudents amb els ciberdelictes i presentar 
una denúncia en cas de detectar alguna activitat 
sospitosa. La xifra de delictes a Cervelló se situa 
molt per sota de la mitjana de Catalunya, que és 
d’un 76‰, dades més elevades que l’any passat. 
A la reunió dels cossos de seguretat, també s’han 
plantejat altres qüestions com la localització de 
plantacions de marihuana, l’ocupació il·legal 
d’habitatges i el control dels espais naturals.3

Comença la plani�cació de l’Agenda Urbana
4Una cinquantena de persones han assistit a la 

trobada participativa convocada pel consistori per 
aplegar la ciutadania, entitats i grups polítics i 
exposar el procés de planificació de l’Agenda 
Urbana. El consistori fa mesos que hi treballa, 
i en la trobada la ciutadania va poder expressar 
les seves opinions i suggeriments per definir el 
marc estratègic, que parteix dels Objectius de 
Desenvolupament sostenible (ODS) per assolir 

municipis més sostenibles, inclusius, segurs i 
resilients. Quan l’Agenda estigui enllestida, serà una 

porta oberta cap a la possibilitat de rebre subvencions 
dels fons europeus pel finançament de projectes. Les 

persones que no van poder assistir a la trobada, poden 
manifestar la seva intenció de participar en el procés a través 

del correu electrònic agendaurbana@cervello.cat3

SABIESQUÈ?
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Ja es poden sol·licitar els ajuts per a material 
escolar
4El consistori destinarà 5.000 euros 
per finançar material escolar i per 
l’acompanyament a piscina del curs 2023-
2024 per a alumnes amb necessitats 
socials o econòmiques especials. 
L’Ajuntament ha aprovat les bases 
que regulen la convocatòria per a 
l’atorgament d’ajuts corresponents 
a aquest curs per als alumnes 
empadronats a Cervelló i 
matriculats en centres públic 
d’educació infantil, primària 
i secundària. El termini de 
presentació de les sol·licituds 
finalitzarà el pròxim 28 de març 
i s’han de formalitzar omplint un 
formulari disponible al web de 
l’Ajuntament mitjançant registre 
d’entrada a l’Oficina d’Atenció a la 
Ciutadania o per mitjans telemàtics.3

El servei de suport emocional per la gent jove torna la presencialitat
4Es tracta d’un punt de suport, orientació i acompanyament terapèutic per millorar el benestar 
integral de les persones, adreçat per a adolescents i joves de 14 a 30 anys amb una dificultat o 
problemàtica específica, relacional o emocional que afecta el benestar. El servei es presta des del 26 de 
febrer a l’edifici de la Masia els dilluns de 15.30 a 19.30 i estarà disponible fins al 30 de juny, i es pot 
accedir per iniciativa pròpia o per derivació d’una persona professional dels serveis socials. El servei és 
una iniciativa comarcal que compta amb la participació de la  Diputació de Barcelona i  del Consell 
Comarcal del Baix Llobregat, i és la continuïtat del programa Connecta’t que ja es va posar en marxa al 
febrer de l’any passat.3

C E R V E L LÓ

N OT Í C I E S  D’À M B I T  LO C A L
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ENTREVISTA

Ascensión
Ratia Checa

“Molta gent diu que Pallejà és una ciutat 
dormitori, però jo no ho crec, perquè hi ha 
molta participació al carrer. Amb la Festa 
Major d’Hivern, que acabem de passar, veus 
que la gent té ganes de participar i sortir al 
carrer.”

Pallejà implantarà un nou model de recollida de residus anomenat “targeta 
intel·ligent”, per tal de dur a terme una recollida menys invasiva per la població. 
Aquest i altres reptes, com la construcció de nous habitatges protegits per a col·lectius 
vulnerables, són els que s’enfronta el govern d’Entesa per Pallejà i el Partit pel 
Desenvolupament de Fontpineda que arriba al seu tercer mandat consecutiu. A més, la 
publicació d’un mapa de patrimoni cultural de la Diputació de Barcelona ha descobert 
més de 137 elements arquitectònics a la ciutat, que poden ser una font de turisme 
cultural a la ciutat. 
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El mes de juny va ser reelegida 
com a alcaldessa per 3r mandat 
consecutiu. Com la fa sentir això?
Estem molt contents perquè és una 
recompensa de tota la transformació 
que vam començar a iniciar el 2015, 
significa que la gent està contenta 
de tot el que s’ha fet i de tot el que 
continuarem fent, i això ens plau 
i ens dona molta satisfacció. És 
complicat, perquè l’administració 
pública és molt feixuga. En aquest 
sentit, em sento molt orgullosa 
amb la contenció dels impostos. La 
majoria d’ajuntaments han hagut 
de pujar-los perquè s’ha duplicat 
i triplicat el cost dels serveis, de 
l’aigua, de la llum, del gas, dels 
proveïdors, i nosaltres hem fet una 
contenció aquest any. Estem molt 
orgullosos i contents de tornar.

Com s’ha conformat l’Ajuntament 
a Pallejà? Quin sou a l’equip de 
govern? 
A l’equip de govern som 
Entesa per Pallejà, que és un 
partit municipalista. Per poder 
tirar endavant i buscar eines i 
subvencions estem en un conveni 
amb els Comuns, però  les decisions 
i tot el que es fa a Pallejà les pren 
l’equip de govern. Vam treure 8 
regidors a les últimes eleccions, i 
estem governant amb un regidor 
del Partit pel Desenvolupament de 
Fontpineda, una urbanització que 
tenim aquí dalt.

Com valores el mandat �ns ara?
Molt positiu. És veritat que 
sempre hi ha coses per acabar, però 
volia remarcar que estem molt 
contents amb el consum d’aigua 
que duem a terme, perquè som un 
dels municipis que en consumim 
menys. Un dels reptes que ens 
queden per complir és l’habitatge, 
ja que no tenim terrenys per poder 
edificar i fer habitatge protegit 
per la nostra ciutadania, sobretot 
per les persones vulnerables, els 
nostres joves i les persones grans, 
que també el necessiten. Estem 
negociant amb propietaris privats 
el percentatge dels habitatges de 

protecció oficial. Hi ha varies 
zones on podem construir i allà hi 
haurà 194 habitatges, dels quals 
123 són protegits tant de lloguer 
com de venda i la resta són el que 
abans s’anomenava precio tasado. 
L’habitatge és molt important, 
perquè el preu tant de lloguer com 
de venda és molt elevat al nostre 
municipi, més del que hauria de 
ser.

M’agradaria destacar que 
implementarem un nou model 
de recollida de residus, perquè 
malgrat que a Pallejà som un dels 
cinc municipis que més recicla, 
hem de millorar al nostre dia a dia 
el reciclatge. Estem estudiant un 
nou contracte per una recollida 
menys invasiva per la població, per 
les cases que no són disseminades 
sinó grans edificis, i és la targeta 
intel·ligent, que aplicarem 
segurament a partir d’octubre. 
Això per a nosaltres és important, 
i m’agradaria que la població fos 
conscient que a partir del 2025 
Europa ens obligarà i que hem de 
tenir més cura amb el que llencem 
perquè la llei així ho exigeix.

Què creus que és el que més 
preocupa la gent de Pallejà?
Els impostos, la neteja i 
l’habitatge. No es más limpio el 
que más limpia sinó el 
que menos ensucia, que diuen. 
I aquí hem de tenir cura amb 
l’incivisme perquè hi ha molta 
gent que no respecta el medi 
ambient ni el que hem de pagar 
entre tots. Reforçarem també 
la neteja dels carrers perquè és 
importantíssima, i la seguretat 
també. Si us plau, reclamem a la 
Generalitat més Mossos d’Esquadra, 
perquè nosaltres estem asfixiats 
econòmicament, realment, la 
majoria de les coses que succeeixen 
al municipi no són potestat de la 
policia local, sinó de Mossos. I 
quan truques a Mossos i et diuen: 
“és que només tenim una patrulla 
per sis municipis” dius, “ostres, 
què està passant aquí?” Si us plau, 

demanem, entre tots, més Mossos 
d’Esquadra.

Quin model de ciutat és Pallejà?  
Molta gent diu que és una ciutat 
dormitori, però jo no ho crec, 
perquè hi ha molta participació 
en el carrer. Ara està ple de gent, 
amb el tema cultural, amb la Festa 
Major d’Hivern, que acabem de 
passar, veus que la gent té ganes de 
participar i sortir al carrer. Continua 
sent un poble petit, malgrat que ha 
crescut moltíssim, però encara no ha 
arribat al punt de creixement de no 
a conèixer la gent del teu voltant.

Quins són els actes i els 
esdeveniments més importants a 
Pallejà?
Les festes majors, evidentment, la 
Cavalcada de Reis, i el Carnestoltes, 
on enguany hi ha hagut 2.000 
persones inscrites a la rua. La Festa 
Major d’Hivern és més reduïda, 
és el cap de setmana anterior a 
Carnestoltes, i és més cultural, amb 
activitats a l’aire lliure pels nens... 
És més en petit comitè i per fer 
poble. En canvi, la Festa Major 
d’Estiu ve més gent de fora, però 
el nostre pressupost no ens permet 
portar grans grups musicals que es 
coneguin arreu de la comarca. Jo 
diria que la festa més destacada és el 
Carnestoltes, on tenim una figura 
particular que són els quarantins. 
Quan fas 40 anys ets el protagonista 
de l’any, i el de l’any anterior li 
dona la benvinguda al que entra, i 
s’encarrega del pregó de Carnestoltes 
i d’ajudar a les festes que hi ha al 
municipi. Aquesta figura la van 
impulsar la generació dels que van 
néixer al 54, i ara els que acaben 
d’entrar són els del 84.

Com és el comerç a Pallejà?
Tenim tota mena de supermercats, 
el mercat municipal i petits 
comerços, on ve gent de fora de 
Pallejà, vull dir que pels pallejanencs 
no és necessari anar a comprar a 
fora. Quant a la gastronomia, tenim 
una bona oferta de bars però potser 
faltaria algun restaurant més.

Ascensión Ratia Checa, alcaldessa de Pallejà



|  28  | t ot mol ins . com

Ha canviat la ciutat en els últims 
anys?
I tant que ha canviat! Jo vaig néixer 
aquí i érem 4.000 habitants. Ara la 
ciutat s’ha expandit, i ja no es pot 
créixer gaire més perquè ja no hi 
ha terreny a ocupar, però amb les 
noves comunicacions, tant l’autovia 
com el tren, ha canviat moltíssim. 
Personalment, no m’agradaria 
que la ciutat creixés gaire més, 
ara mateix no arribem als 12.000 
habitants i no crec que arribem 
als 15.000, però de totes maneres 
prefereixo que siguem una ciutat-
poble.

Quina relació hi ha entre Pallejà i 
Fontpineda?
Les necessitats de Fontpineda no 
són les mateixes que les de Pallejà, 
hem de pensar que Fontpineda és 
una urbanització i els serveis d’un 
nucli urbà no són els mateixos 
que el d’una urbanització. La gent 
que viu en una urbanització vol 
que tot estigui en les mateixes 
condicions que al nucli urbà 
i és molt complicat perquè a 
una urbanització arreglar, per 
exemple, un carrer, ens costa molt 
més que a un nucli urbà. A més, 
Fontpineda és una urbanització 
que té 25 quilòmetres de carrers, 
i el nucli urbà de Pallejà només 8. 
Personalment, però, penso que és 
una meravella d’urbanització. La 
relació amb Fontpineda és bona 
perquè estem governant amb un 
regidor del P.D. Fontpineda, però 
sí que és veritat que en haver-hi dos 
partits polítics hi ha més disputes i 
més exigències.

La gent de Fontpineda voldria 
ser més de Corbera que de 
Pallejà? Serien les coses més 
fàcils?
Des que han millorat les 
comunicacions, és la gent de 
Corbera que vol ser de Pallejà i no 
al revés. L’1 de març vam inaugurar 
el nou bus urbà i té dues parades a 
Corbera, així que han millorat les 
comunicacions. Fontpineda està 
més fusionada amb Pallejà que 
amb Corbera, i això és gràcies a 
la carretera que es va inaugurar el 
2015, ja que abans els habitants 
de Fontpineda potser anaven a 
comprar a la Palma de Cervelló o a 
Corbera, però ara venen a Pallejà.

La Diputació de Barcelona ha 
publicat un mapa interactiu 
amb el patrimoni cultural de 
Pallejà, on apareixen més de 137 
elements entre els quals masies 
medievals, barraques, forns de 
calç... Què suposa per Pallejà 
aquesta publicació?
Sobretot permet tenir identificat 
el que tenim i que la ciutadania 
ho sàpiga, perquè hi ha gent 
que porta tota la vida aquí i 
fins que no ha descobert aquest 
mapa no havia sentit a parlar de 
tot aquest patrimoni. Per mi és 
molt important que estigui tot 
identificat i que la gent conegui el 
que realment tenim, que és molt 
enriquidor.

Com fareu arribar a la ciutadania 
tot aquest patrimoni cultural?  
Ja hem fet la inauguració 
d’aquest mapa patrimonial amb 

la ciutadania i va venir gent, 
però no la suficient. Acabem de 
començar i ens estem preparant 
comunicativament la informació 
perquè la gent pugui entrar i 
visualitzar tot el que realment 
tenim al nostre municipi. Alguns 
d’aquests edificis estan molt a la 
vista com l’Ajuntament, l’edifici 
del castell, el de la Molinada, unes 
quantes masies... però hi ha coses 
que la gent no coneix.  

Un dels edi�cis més importants 
és el castell de Pallejà, declarat bé 
cultural d’interès nacional. Quina 
importància té per la ciutat? 
El castell és important 
simbòlicament per tot el que 
representa pel nostre municipi 
i és l’edifici cultural del nostre 
municipi. Dins l’edifici hi ha la 
biblioteca, la regidoria de cultura, 
la sala d’actes... És un símbol de 
la nostra identitat perquè pocs 
municipis tenen un castell.

Creus que aquesta riquesa de 
patrimoni és coneguda arreu? 
Amb el tema turisme i patrimoni 
s’està intentant impulsar que 
la gent conegui realment tot el 
patrimoni que tenim aquí, que és 
molt enriquidor. Hem posat mapes 
per llegir amb el codi de barres on 
t’explica la història de cada edifici. 
Però sí que és veritat que això ho ha 
estat treballant molt bé la regidoria 
de patrimoni i turisme. 3

Ascensión Ratia Checa, alcaldessa de Pallejà
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4
Andalusia és una de les 
comunitats autònomes on 
es viu més intensament 

la Setmana Santa, amb grans 
processons i cants de saetas. Moltes 
famílies andaluses van emigrar 
a Catalunya als anys 60 i a Sant 
Vicenç dels Horts hi ha una gran 
comunitat. Per poder seguir la 
tradició de la seva terra, l’any 
1998 un grup de persones molt 
aficionades a la Setmana Santa van 
fundar la Cofradía del Santísimo 
Cristo de la Salud y de Nuestra 
Señora de la Soledad, que ara 
agrupa ni més ni menys que unes 
600 persones cada any. És gràcies 
a la feina de persones voluntàries 
que es poden celebrar amb èxit 
els esdeveniments de Setmana 
Santa. Més d’un centenar de 
persones duen a terme tasques de 
manteniment de l’orfebreria, teixir 
la roba de les imatges religioses, i 
petites accions que si no es fessin, 
els actes no tindrien el mateix èxit.

La primera imatge que van 
adquirir des de la confraria va ser 
la Virgen de la Soledad, feta per 
un imatger granadí també autor 
de les imatges de la catedral de 
Barcelona. L’any 1999 van sortir 
per primer cop en processó, i al cap 
d’uns anys van poder aconseguir 
la imatge del Cristo de la Salud. 
Aquest any, pel Diumenge de 

Rams, estrenaran una nova imatge, 
la del Cristo entrando a Jerusalén 
con la borriquilla.

Una de les jornades més seguides 
d’aquesta confraria és el Dijous 
Sant, un acte que agrupa centenars 
de persones des de les sis de la 
tarda fins a les tres de la matinada, 
quan acaba la processó. Aquest 
dia tan assenyalat és protagonitzat 
per una processó on acudeixen 
grans cantants de saetas com 
Diana Navarro, Arcángel, María 
Carrasco, Antonio Cortés, i 
altres cantants molt importants 
a escala nacional. Per aquest 
motiu centenars de seguidors 
de la Setmana Santa d’arreu 
de Catalunya i dels voltants 
com Aragó, Castelló o València 
acudeixen a Sant Vicenç dels Horts 
per gaudir d’aquest cant tradicional 
de Setmana Santa. Segons aquesta 
confraria, el Dijous Sant és un dels 
dies més importants per la ciutat, 
ja que mou més gent que un dia de 
festa major. 

L’objectiu de la Cofradía del Santísi-
mo Cristo de la Salud y de Nuestra 
Señora de la Soledad era fer una 
Setmana Santa singular, posant
l’accent a les saetas, ja que les úni-
ques processons que es feien a la 
ciutat eren les del silenci. Per la 
comunitat andalusa de Sant Vicenç 
dels Horts va ser molt important 
fundar aquesta confraria, perquè 
podien gaudir d’una tradició que 
havien viscut des de petits sense 
haver de marxar als seus pobles a 
tants quilòmetres de distància.

La seva forma de viure la Setmana 
Santa és diferent de la que es duu a 
terme a Catalunya, però asseguren 
que totes dues són igual d’impor-
tants i emocionen de la mateixa 
manera. Per la Cofradía del Santísi-
mo Cristo de la Salud y de Nuestra 
Señora de la Soledad és un gran 
orgull comptar amb la presència de 
grans cantants de saetas coneguts 
nacionalment, ja que implica portar 
el nom de Sant Vicenç dels Horts 
arreu del territori. 3

Cofradía del Santísimo Cristo
de la Salud y de Nuestra Señora
de la Soledad
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4
La Setmana Santa de Sant 
Vicenç dels Horts és una 
de les més importants de la 

comarca, seguida per centenars 
de persones cada any. L’entitat 
organitzadora és el Cos de 
Portants del Sant Crist, format 
per 20 persones, encapçalades per 
la junta directiva formada per un 
president, un secretari, un tresorer 
i tres vocals.

La processó del silenci, pròpia 
de Sant Vicenç dels Horts, té 
més de 400 anys d’història i és 
una representació dels darrers 
dies de vida de Jesús. A través 
de diferents personatges i 
passos, fan un recorregut des 
de la trobada de Jesús amb els 
apòstols, passant per la seva 
captura a l’hort de Getsemaní, 
a mans dels soldats romans, i el 
seu posterior judici. La processó 
de Sant Vicenç ha anat variant 
al llarg de tants anys d’història, 
i una de les coses que ha canviat 
és la incorporació de la dona a la 
processó. Antigament, perquè una 
dona pogués participar s’havia 
de demanar permís al bisbat, i 
en moltes ocasions el permís era 
denegat perquè no estava ben vist 
per part de l’església. Actualment, 
les dones poden participar en la 
processó gràcies a l’actual Cos de 
Portants, tot i que continuen sent 

protagonitzades majoritàriament 
per homes.

Un dels actes més seguits 
per Setmana Santa és l’Auto 
Sacramental, una manifestació 
teatral popular que reviu els 
darrers dies de la vida de Jesús 
amb tretze escenes acompanyades 
pel cant dels salms. Dins de la 
processó i de l’Auto Sacramental 
apareix la figura dels armats, 
que a Sant Vicenç dels Horts 
estan marcats pels fets històrics 
de la vila. L’any 1945 un antic 
centurió, de forma espontània, 
seguit de Jesús i els Apòstols, 
va exclamar el seu discurs amb 
tant d’entusiasme que va fer 
emocionar el mossèn Joan Tous, 
que els va concedir permís per 
organitzar una altra vegada la 
processó i l’auto sacramental. A 
l’any següent, va sortir una petita 
processó, i de mica en mica es van 
anar fent grans. No és fins al 2005 
que s’incorporen un grup de noies 
que tocaven la gralla, encarregades 
d’acompanyar la marxa.

Una altra de les figures de la 
processó són els estaferms, que 
representen la guàrdia del baró 
de Cervelló, que s’encarregava de 
mantenir l’ordre públic en dies 
d’aglomeració. Aquesta figura va 
desaparèixer el segle XVII i XVIII 
i va ser substituïda per vicentins 
vestits com els guàrdies. El seu 
nom prové d’estar ferm, referint-
se als homes que eren escollits 
per ser guardaespatlles per la seva 
condició de forts i fornits.

Aquestes diferents figures 
conformen la riquesa 
d’esdeveniments organitzats pel 
Cos de Portants de Sant Crist, 
del qual antigament només se’n 
podia formar part si es complien 
una sèrie de normes. Actualment, 
tothom qui vol pot formar part 
dels actes de Setmana Santa, i 
encara són molts els que segueixen 
aquesta tradició amb passió. Cada 
any, visitants d’arreu de Catalunya 
acudeixen als carrers de Sant 
Vicenç per viure uns dels dies més 
emotius a la vila.3

Cos de Portants
del Sant Crist
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Divendres 22 de març

A les 19 h Des�lada dels Armats 
del Cos de Portants del Sant 
Crist.
Sortida del Casal Parroquial. 
Itinerari: c. del Riu, pl.de 
Catalunya, pl. de Sant Jordi, c. de 
Nadal, c. de Mn. Josep Duran, pl. 
de La Vila, c. de Rafael Casanova, 
c. de Pas del Llop, c. de Ctra. de 
Sant Boi, c. d’Àngel Guimerà, c. de 
Barcelona, c. d’Antoni Mampel, pl. 
de Narcís Lunes, c. de Mn. Jacint 
Verdaguer, i arribada a la pl. de la 
Vila.
Organització: Cos de Portants del 
Sant Crist.

A les 20 h Presentació de la 
Setmana Santa.
A  la Societat La Vicentina a 
càrrec del Sr. Manuel Zamora 
Negrillo, Director del Secretariat 
Diocesà de Confraries i 
Germandats de la Arxidiòcesi 
de Barcelona. L’acompanyaran 
Joan Ruiz (president del Cos 
de Portants del Sant Crist) i 
Juan Martínez (president de la 
Cofradía del Santísimo Cristo 
de la Salud y de Nuestra Señora 
de la Soledad). Clourà l’acte 
l’alcalde, Miguel Comino Haro. 
Hi haurà un petit tastet de 
l’Auto Sacramental i l’actuació 
d’Arcángel; Joaquin el Duende, i 
Manuela la del Duende.
Organització: Ajuntament.

Dissabte 23 de març

A les 19.15 h Benedicció de rams 
i posterior processó de rams. 
Sortida de la plaça de la Creu. 
Itinerari: c. Nou, pl. de Catalunya 
i pl. de Sant Jordi i arribada a 
l’Església de Sant Vicenç Màrtir. 
Organització: Església de Sant 
Vicenç Màrtir.

Diumenge 24 de març

A les 10.30 h Processó i 
benedicció de rams.
Sortida de l’Església de Sant 
Antoni de Pàdua. Itinerari: pl. de 
Carme Llinàs, c. de Sant Vicenç, 
c. de Claverol. c. de Sant Josep, 
c. de Mestre Pérez Moya, c. de la 
Vinyala, pl. De Carme Llinàs, c. 
de Miguel Hernández, c. de Garcia 
Lorca, c. de Rafael Casanova, 
c. de Ribot i arribada a la Pista 

Poliesportiva Municipal Francesc 
Macià.
Organització: Església de Sant 
Antoni de Pàdua.

A les 11.30 h Processó del Sant 
Crist de la Esperança, processó 
de la borriquita, acompanyats per 
la banda de tambors i trompetes 
Sones de Pasión de Reus. 

Sortida del Poliesportiu 
Municipal Sant Josep, Escola 
Sant Josep. Itinerari: c. de 
Girona, Església de Sant Josep 
(benedicció de rams), c. de Mn. 
Jacint Verdaguer, c. d’Antoni 
Mampel, av. de Ferrocarril, 
i arribada al Poliesportiu 
Municipal Sant Josep.
Organització: Cofradía del 
Santísimo Cristo de la Salud y de 
Nuestra Señora de la Soledad.
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Solicita una valoración
gratuita y sin compromiso

678 338 950

Plaça de la Vila, 4
Sant Vicenç dels Horts

A les 12 h Benedicció de rams i 
Missa.
Lloc: Església de Sant Josep. 
Organització: Església de Sant 
Josep.

A les 12 h Benedicció de rams i 
Missa.
Lloc: plaça de Sant Jordi. 
Organització: Església de Sant 
Vicenç Màrtir.

Dilluns 25 de març

A les 19.30 h Prec del Sant 
Rosari.
Lloc: Església de Sant Josep. 
Organització: Església de Sant 
Josep, Cofradía del Santísimo 
Cristo de la Salud y de Nuestra 
Señora de la Soledad.

A les 20 h Trasllat en processó del 
Santísimo Cristo de la Salud i de 
Nuestra Señora de la Soledad.
Sortida de l’Església de Sant 
Josep. Itinerari: c. de Mn. Jacint 
Verdaguer, c. d’Antoni Mampel, 
av. de Ferrocarril, i arribada al 
Poliesportiu Municipal Sant Josep.
Organització: Cofradía del 
Santísimo Cristo de la Salud y de 
Nuestra Señora de la Soledad.

Dimarts 26 de març

A les 21 h Des�lada dels Armats 
del Cos de Portants del Sant 
Crist.
Sortida del Casal Parroquial. 
Itinerari: c. del Riu, c. de 
Barcelona,  c. de Barcelona, c. 
d’Antoni Mampel, pl. de Narcís 

Lunes, c. de Mn. Jacint Verdaguer, 
pl. de la Vila, c. de Mn. Josep 
Duran, c. de Nadal i arribada a 
l’Església de Sant Vicenç Màrtir.
Organització: Cos de Portants del 
Sant Crist.

A les 22 h Representació de 
l’Auto Sacramental. Viurem 
els darrers dies de Jesús fins a la 
seva mort. Guió escènic sobre el 
text més antic de Fra Antoni de 
Sant Jeroni (segle XVIII), amb els 
salms de Narcís Lunes i Boloix i 
amb música del mestre Antoni 
Casasampere. Aforament limitat a 
250 localitats. Direcció tècnica: 
Miquel Ruiz. Direcció musical: 
Cristina Bonilla i Elies Orri.
Direcció artística: Roc Escala. 
Lloc: Església de Sant Vicenç 
Màrtir.
Organització: Cos de Portants del 
Sant Crist.

Dijous 28 de març

A les 21.30 h Processó amb 
saetas del Santísimo Cristo de 
la Salud i de Nuestra Señora de 
la Soledad, acompanyats per les 
bandes de música. Les saetas les 
cantaran: Diana Navarro, Antonio 
Cortes, Maria Carrasco, Joaquin el 
Duende, Manuela la del Duende, 
Juan Antonio Caballero, i Jose 
Antonio Escribano. 
Sortida del Poliesportiu Municipal 
Sant Josep, Escola Sant Josep. 
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Sant Josep
La teva nova farmàcia a Sant Vicenç dels Horts

Ofertes disponibles a www.salufarmashop.com 

Travessera de Barcelona, 74, 08620-Sant Vicenç dels Horts

Tel. 93 627 12 94. Whatsapp. 614 12 49 39

Vine a conèixer-nos i emporta’t un 5% de descompte
 en parafarmàcia presentant aquest anunci.

Farmàcia
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Itinerari: c. de Girona, c. de Mn. 
Jacint Verdaguer, c. d’Antoni 
Mampel i c. de Barcelona i 
arribada a l’Església de Sant Josep.
Organització: Cofradía del 
Santísimo Cristo de la Salud y de 
Nuestra Señora de la Soledad.
Divendres 29 de març

A les 8 h Via Crucis. 
Sortida de l’Església de Sant 
Vicenç Màrtir. Itinerari: c. de 
Nadal, c. de Barcelona, c. de Rafael 
Casanova, pl. de la Vila, c. de 
Rafael Casanova, c. de la Pobla, c. 
Nou i pl. de Catalunya i arribada
a l’Església de Sant Vicenç Màrtir. 
Organització: Cos de Portants del 
Sant Crist.

A les 16.30 h Des�lada dels 
Armats del Cos de Portants del 
Sant Crist.
Davant de l’Ajuntament es farà 
una breu exhibició i l’arenga del 
Centurió.
Sortida del Casal Parroquial. 
Itinerari: c. De Ribot, c. De Nou, 
c. de Sant Josep, c. de Miguel 
Hernández, c. de Rafael Casanova, 
pl. de  la Vila (aturada, exhibició 
i arenga del Centurió), c. de Sant 
Joan Bosco, c. de Sant Miquel, c. 
de Ribot, c. de Rafael Casanova i 
arribada a la Societat Cultural La 
Vicentina.
Organització: Cos de Portants del 
Sant Crist.

A les 17.30 h Representació de 
l’Auto Sacramental.
Viurem els darrers dies de Jesús fins 
a la seva mort. Guió escènic sobre 
el text més antic de Fra Antoni 
de Sant Jeroni (segle XVIII), amb 
els salms de Narcís Lunes i Boloix 
i amb música del mestre Antoni 
Casasampere.
Aforament limitat a 250 localitats.
Hi haurà una segona 
representació de l’Auto 
Sacramental a les 19 hores.
Direcció tècnica: Miquel Ruiz. 
Direcció musical: Cristina Bonilla 
i Elies Orri. 
Direcció artística: Roc Escala.
Lloc: Església de Sant Vicenç 
Màrtir.
Organització: Cos de Portants del 
Sant Crist.

A les 19.30 h Concert de les 
bandes participants a la Processó 
de Penitència.
Lloc: plaça de la Vila.
Organització: Cos de Portants del 
Sant Crist.

A les 21 h Processó de Silenci 
del Sant Crist amb els passos de 
l’Hort, de l’Assotament, de l’Ecce 
Homo, de Natzaret, de la Mare 
de Déu dels Dolors, de la Soledat 
i del Sant Sepulcre.
Sortida de l’Església de Sant 
Vicenç Màrtir. 
Itinerari: pl. de Catalunya, c. de 
Barcelona,  c. de dr. Robert, c. de 

Mn. Jacint Verdaguer, pl. de la 
Vila, c. de Rafael Casanova, c. de la 
Pobla, c. de Nou, pl. de Catalunya 
i arribada a l’Església de Sant 
Vicenç Màrtir.
Organització: Cos de Portants del 
Sant Crist.

|  37  |TOTMOLINS#42 · Magazine d’Informació i Oci



|  38  | t ot mol ins . com

4Quins dissenys teniu pensat 
fer aquest any?

Pastisseria Ambrós: Per les mones 
de xocolata hem pensat en diferents 
dissenys basats, bàsicament, en 
els dibuixos animats que estan de 
moda, alguna pel·lícula de Disney 
que hagi triomfat, i animals. També 
fem les mones clàssiques de fruita, 
de mantega, de xocolata, de nata, 
de trufa, de crema cremada, i fins i 
tot també de maduixa i llimona.

Xocopunt: Tenim aproximadament 
100 models de mones diferents. 
Aquest any crec que triomfarà molt 
la mona del Titó, un personatge 
infantil de SX3, i la del Bluey, que 

són uns dibuixos animats d’una 
gosseta. També hem fet la mona 
d’Eufòria i de jugadors del Barça 
com en Lewandowski i l’Alèxia 
Putellas. També tenim els models 
clàssics com en Mickey, la Minnie, 
els Minions, el Sònic, el Mario 
Bros... Com a novetat, aquest any 
hem pintat molts ous a mà, i han 
quedat molt macos!

Pastisseria Roca: Nosaltres farem 
els pastissos de sempre: el massini, 
el de mantega i el de fruita, però 
també farem uns ous petits que 
els decorarem amb figures i flors. 
Igualment, tenim les mones dels 
personatges que estan de moda 
com la Barbie, l’Spider-Man, les 

princeses Disney i el Pokémon, 
entre altres.

Feu mones per encàrrec? Què 
acostuma a demanar la gent?

Pasrtisseria Ambrós: Rebem molts 
encàrrecs de mones de xocolata 
normalment, però ens avisen amb 
molta antelació. Ara ja les tenim 
exposades, per tant, s’ha de planejar 
amb molt de temps per tenir-ho tot 
a punt.

Xocopunt: Per encàrrec fem 
una personalització de mones 
dins d’uns models concrets. 
Per exemple, tenim pilotes de 
xocolata blanca i negra, i la gent 
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hi pot posar les fotos que vulgui. 
També podem imprimir fotos en 
xocolata, i samarretes de jugadors 
o jugadores de futbol que també 
es poden personalitzar amb altres 
noms.
Pastisseria Arenas: Fem mones de 
pastís per encàrrec amb paper de 
sucre segons el que ens demani el 
client, i també adaptem segons la 
mida i el gust. Respecte a les mones 
de xocolata, fem dissenys especials 
amb serigrafia i chocotransfer, que 
és una foto impresa a xocolata. 

Quin és el disseny més difícil que 
heu fet?

Pastisseria Cardona: El disseny 
més difícil va ser l’elaboració d’una 
maqueta de la Sagrada Família 
al Japó, duta a terme per Josep 
Cardona i Pepe Balcells. En tenim 
una foto a la botiga. 

Pastisseria Ambrós: De figura de 
xocolata, el més difícil que hem fet 
va ser un gall bastant complicat, 
perquè portava molts detalls.

Xocopunt: Un disseny que porta 
molta feina és el Camell de 
Molins. És una figura bastant gran 
i entretinguda perquè té moltes 
parts com el coll, el cap, el cos, els 
ulls, la crin... Tot i això, totes les 
figures porten molta feina perquè 
treballar la xocolata implica molta 
dedicació. 

Encara es continuen venent les 
mones clàssiques?

Pastisseria Cardona: La mona 
clàssica sempre es vendrà perquè 

la gent i els pastissers ens anem 
adaptant, i els catalans valorem 
tant la innovació com cuidar les 
tradicions. 

Pastisseria Arenas: Continuem 
venent les mones de fruita i de 
mantega, les de Sara (mantega amb 
ametlles), massini, nata i trufa, 
Sacher… sempre estan presents i 
ho estaran. La mona tradicional era 
com un tortell de brioix i ous durs, 
i la fem cada any perquè hi ha gent 
que encara la vol, tot i que no es 
ven gaire.

Com preveieu les vendes aquesta 
Setmana Santa?

Pastisseria Ambrós: Cada any 
més o menys és igual. Si no passa 
res, espero que sigui com sempre. 
La gent és bastant fidel amb la 
pastisseria, encara que pot variar 
tres mones amunt, tres mones 
avall.

Pastisseria Roca: De moment hem 
pensat fer unes 50 mones, més o 
menys, i quan s’esgota un model, 
l’intentem tornar a fer. 

Pastisseria Arenas: Preveiem una 
campanya similar a la de l’any 
passat, fem encàrrecs a través de 
les xarxes socials i a la botiga, i 
els clients la poden venir a buscar 
abans a la pastisseria.  

Heu notat canvis en les vendes els 
últims anys?

Pastisseria Cardona: El canvi més 
important el vam notar durant la 
pandèmia: vam entregar totes les 

mones al domicili de les filloles i 
fillols! Va ser una feina molt agraïda 
i vam experimentar realment que 
fer de padrí té un valor afegit.

Pastisseria Arenas: Hem notat 
canvis en el Diumenge de Rams, 
ja que abans teníem molta feina 
i ara no en tenim tanta. Fèiem 
uns rosaris de gominola que es 
posen a les palmes i palmons, que 
els continuem tenint perquè és 
una tradició que ens fa il·lusió i 
ens sap greu perdre, però ara no 
es ven tant. També creiem que la 
mona s’està perdent perquè cada 
vegada hi ha menys padrins, ja que 
no hi ha tants batejos i ha baixat 
la natalitat. Tot i això, la tradició 
encara segueix i és ben maca, per 
això nosaltres intentem tenir molta 
varietat.

Quina és la època on teniu més 
vendes?

Pastisseria Cardona: Cada venda és 
irrepetible, més enllà de les diades 
pastisseres. Últimament, recordo 
una venda molt important: una 
senyora va poder-se menjar un 
croissant un cop s’havia recuperat 
d’una operació complicada!

Pastisseria Roca: Per Nadal és 
quan més es ven, perquè la nit 
de Nadal es fa el tronc, després el 
rosco de Reis, els pastissos de Cap 
d’Any, i clar, són més dies. Ara la 
mona, per exemple, són dos dies, 
i Sant Joan, que també és bo, és 
un dia. Per la Candelera també hi 
ha molta venda, però és una mica 
diferent. 3

Les mones de Pasqua
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El barri de Bonavista, situat 
a la part muntanyosa de 
Molins de Rei, al darrere de 

l’església, va començar sent un barri 
de cases unifamiliars disseminades, 
que segones residències de 
barcelonins. No va ser fins als 
anys 60 quan el Patronato Local 
de Vivienda va construir blocs de 
pisos que acollien gent vinguda 
d’arreu d’Espanya. Eren gent jove 
amb canalla que es van trobar 
amb un barri on hi havia carrers 
sense asfaltar, no hi havia jardins, 
faltaven papereres, fanals... Amb 
aquest barri a mig fer, de mica en 
mica un grupet de persones es van 
anar ajuntant i van acabar fundant 
l’Associació de Veïns.

L’activitat de l’Associació ha 
anat evolucionant i, així com al 
principi va ser una eina de lluita 
per aconseguir un barri digne, 
ara és un espai d’acompanyament 
per la gent gran. El local, situat al 
carrer Bonavista, acull cada dia un 
grup de senyores que van a jugar a 
cartes o a conversar, activitats que 
tenen una gran importància per a 
combatre la soledat en la gent gran. 

A part de ser un espai on trobar 
companyia, també organitzen 
activitats puntuals com havaneres, 
classes de piano i la revetlla de 
Sant Joan. Ara, però, no es troben 
en el seu millor moment, ja que 
els falten mans per organitzar més 
esdeveniments. Havien arribat 
a ser prop de 400 socis, i ara 
mateix si arriben a 100 ja en són 
molts. Per aquest motiu, reclamen 
col·laboració per part de la gent 
jove del barri, que en alguna 
ocasió celebren esdeveniments a 
l’Associació, però no acaben de 
comprometre’s. Potser perquè 
no acaben de sentir-se-la seva, al 
contrari d’aquells que van arribar 
als anys 60 i tenien un barri per 
construir.

Bonavista és un barri que està en 
renovació. Al principi, hi vivia 
majoritàriament gent gran, però 
la gent jove amb canalla fa que els 
parcs s’omplin d’infants els caps 
de setmana i que sigui un barri 
transitable, on es fa vida. Més enllà 
d’una botigueta i una farmàcia, no 
hi ha gaires comerços i les persones 
que hi viuen han de baixar en 

cotxe a comprar al centre de la 
vila. Les persones grans, algunes 
amb problemes de mobilitat, han 
d’utilitzar l’autobús aquells que 
poden, ja que és un barri amb forts 
pendents. Però realment el que 
reclama el veïnat és una millora 
en la neteja tant dels carrers com 
dels jardins perquè asseguren que 
darrerament han incrementat els 
botellots.

L’evolució del barri ha estat, en 
gran part, gràcies a la solidaritat 
entre el veïnat. Encara que hagi 
arribat gent de noves generacions, 
aquestes s’han impregnat del 
sentiment de preocupació cap al 
veí o la veïna, d’estar atents a la 
gent gran de l’escala. Per l’Anna, 
la presidenta de l’Associació, tenir 
un espai de comunitat entre el 
veïnat és important i anima a la 
gent del barri a acudir als diferents 
esdeveniments que organitzen. 
Per ella és important fer difusió 
d’aquesta entitat, ja que assegura 
que hi ha moltes persones de la 
vila que desconeixen l’existència i 
ubicació d’aquest barri.3

Associació
de Veïns i Veïnes
Bonavista - El Mas

DEPROP
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Situats al barri de la Riera 
Bonet, agafem pel carrer 
del mateix nom i tirem 

amunt direcció muntanya. Al 
final del carrer deixem una casa 
gran a la dreta i, més endavant, el 
dipòsit d’aigua de la Riera Bonet 
per endinsar-nos a continuació 
per la mateixa llera del torrent, 
que ens fa de camí entre un 
espès canyissar. Al cap de 100 
m passem a tocar de la font del 
Capellà (número 34 del Tot 
Molins). Un xic més endavant 
veiem un pal indicador just on 

deixarem la llera del torrent i 
seguirem pel camí que remunta 
per la dreta. Uns 40 m més 
amunt, i a la nostra esquerra, 
veurem una tanca metàl·lica que 
delimita l’espai on està situada la 
font, la qual veiem de lluny i al 
fons d’una esplanada, tapada per 
unes fustes.

Aquesta és una font que a partir 
dels anys seixanta del segle passat 
va deixar de regar els conreus de 
la zona i és a partir d’aleshores 
quan va caure en l’oblit i en un 

deplorable estat d’abandó, així 
com tota l’esplanada que hi ha 
al seu redós, un terreny on es 
van instal·lar diferents horts 
dels anomenats popularment 
“il·legals”, però també tancats 
destinats a ramats d’ovelles i 
cabres. Per tot plegat, amb el 
pas dels anys, la font es va anar 
deteriorant i omplint de brutícia 
i deixalles, fins que l’any 2015, 
el nostre convilatà Francesc 
Lucas, coneixedor de la font, 
ho va fer saber a l’associació 
barcelonina Fes Fonts Fent 

Font de la Vinya
de Sant Pere

Marià Caimó

NATURA
LOCAL

Font de la Vinya
de Sant Pere

CONEIXEM
LES FONTS
DE MOLINS

DE REI
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Fonting  i als Serveis Tècnics 
del Parc de Collserola. És 
en aquell moment quan un 
grup de joves estudiants  de 
l’Institut Bernat el Ferrer 
de la nostra població, amb 
el seu professor i naturalista 
Alonso Pallí,  dins la Setmana 
Cultural del seu centre 
educatiu inicien una tasca 
de neteja i arranjament de la 
font, tasca a la qual dediquen 
diverses jornades i on també 
col·laboren amb mitjans 
tècnics i humans l’ADF de 
Molins, així com el Museu 
Municipal de la vila.

El nom d’aquesta font no 
estava gaire clar, però alguns 
dels veïns més antics del barri 
de la Riera Bonet l’havien 
coneguda com la font de la 
Vinya de Sant Pere. Quant 
a la seva construcció, la font 
és de grans dimensions i 
està formada per tres parts: 
l’entrada, d’uns 3 metres en 
forma de volta construïda 
amb totxo massís; la cisterna, 
d’aproximadament 4x3x1,5 
metres, i la galeria, d’uns 6 
metres de fons, excavada a la 
roca. 

Després de tants anys seca, 
la gran quantitat de sal 
precipitada a les parets de la 
font indica que  va ser una 

font de cabdal abundant 
durant el temps que mantenia 
en bones condicions la canal. 
Avui dia, quan fem la ruta 
d’anada o tornada per visitar 
l’ermita romànica de Sant 
Pere del Romaní, veiem que 
el paratge on està situada la 
font està en unes excel·lents 
condicions, té el seu encant i 
convida al descans. 

Això sí, els propietaris de 
la finca, la família Romeu, 
s’ha vist obligada a encerclar 
el terreny amb una tanca 
metàl·lica per la falta de 
sensibilitat i l’incivisme de 
molta gent que feia parada 
a la font, hi feien algunes 
destrosses i tornaven a deixar 
escombraries. 

A banda d’aquests fets 
lamentables, la primavera és 
una bona època per passejar 
per aquest indret tot apreciant 
els magnífics pins pinyoners 
que miren a solell i que 
amaguen un ric sotabosc que 
es basa en nombroses plantes 
aromàtiques i medicinals 
com el romaní, la farigola, 
l’orenga, la ginesta o el cap 
d’ase. La majoria d’aquestes 
plantes ara tenen flors i 
s’intensifiquen les olors.3

BASES
1. Troba la paraula al revés en aquesta 
edició del Tot Molins.
2. Fes una fotografia a l’anunci i publi-
ca-la als teus stories d’IG amb el has-
htag: #paraulaalreves, etiquetant a 
@totmolins, a @ku_sushiroom) i a 
l’amic  amb qui compartiràs el sopar.

PREMI
Entre tots els participants se sortejarà 
un sopar per a dues persones al res-
taurant: KU sushi room.
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ENTREVISTA

Esther Espinosa
“L’empresa responsable de la neteja �ns ara ens ho ha posat bastant difícil. Hem tingut un 
procés llarg de negociació i �nalment ens hem pogut quedar molts recursos com els camions, 
escombraries, perquè han reconegut que el servei que han dut a terme ha estat de�cient.”

L’estat de la neteja viària és una de les qüestions que més preocupa a la ciutadania de Molins de 
Rei, que està molt descontenta amb l’estat dels contenidors, la brutícia dels carrers i la gestió de 
l’empresa responsable �ns ara, ASCAN-GEASER. Per aquest motiu, l’Ajuntament ha �nalitzat 
el contracte amb aquesta empresa i des de l’1 de març, l’empresa municipal Molivers s’encarrega 
del servei de neteja. Aquesta empresa pertany a l’Ajuntament de Molins de Rei i, des del 2021, 
s’encarreguen del manteniment dels espais verds de la vila. Ara, amb aquest nou encàrrec, 
absorbeixen els treballadors d’ASCAN-GEASER i afronten aquest nou repte.

La neteja és una de les qüestions 
que més preocupa als molinencs 
i molinenques, que estan molt 
descontents amb la gestió de 
l’empresa que se’n feia càrrec �ns 
ara, ASCAN-GEASER. Quines 
eren les principals queixes que us 
arribaven?
Principalment, sobre la recollida 
de residus i l’estat dels contenidors, 
i en grau més baix sobre la neteja 
dels carrers en algunes zones. Crec 
que són dos aspectes que s’han de 
diferenciar, perquè el mal estat dels 
contenidors és responsabilitat de 
l’empresa que estava al càrrec, ja 
que en l’últim període de temps 
no duia a terme el manteniment 
d’aquests, cosa que ha fet que es 
deterioressin molt ràpidament. El 
problema de la neteja dels carrers, 
en canvi, no era generalitzat sinó 

en punts concrets on no havien 
passat els operaris o en punts on 
s’acumulava brutícia per culpa dels 
botellots.

Què va fallar amb la gestió 
d’aquesta empresa?
Gairebé totes les qüestions 
relacionades amb els treballadors. 
En moltes ocasions les nòmines 
arribaven tard, i això alterava 
moltíssim l’economia de les 
persones i generava molt 
descontentament i malestar 
en l’empresa. També hi havia 
problemes amb la cobertura de 
les baixes, l’entrega dels EPI de 
treball... Totes aquestes situacions 
portaven a una insatisfacció per part 
dels treballadors, que dificultava el 
compromís amb l’empresa.

El contracte amb ASCAN-
GEASER comença el 2017, i 
es renova al cap de 4 anys amb 
dues pròrrogues. Per què no vau 
rescindir el contracte abans?
La principal problemàtica va ser 
l’últim període, des de finals del 
2022 i principis de 2023, on trobem 
els contenidors en mal estat i els 
apliquem una sanció de 46.000 
euros perquè no els havien arreglat. 
Aquest import ja s’ha rebut i ara 
s’estan comprant les tapes i material 
que faltava, i s’estan reparant. 
Nosaltres vam fer una licitació nova 
perquè entrés una nova empresa, 
i llavors arriba una proposta de 
suspensió per part de l’Associació 
d’Empreses del sector de la neteja 
viària i recollida de residus, on hi 
ha les empreses més potents del 
sector. Vam acceptar una part del 
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que reclama aquesta Associació, i 
aleshores se suspèn el procés, i ens 
veiem obligats a fer una pròrroga 
d’aquest contracte. Això arriba a 
finals de juny de 2023, i llavors 
havíem de tornar a iniciar el procés 
de licitació i modificar el contracte. 
Cal dir que no som el primer 
ajuntament que té problemes amb 
aquesta empresa. A Santander, 
per exemple, també havien tingut 
problemes i els van fer fora, i hem 
parlat amb altres ajuntaments 
que tenien contracte amb aquesta 
empresa i tots estaven en la mateixa 
situació.

Quin paper tenia l’Ajuntament en 
relació amb aquesta empresa? Els 
traslladàveu les queixes dels veïns? 
Quina resposta rebíeu?
El tècnic municipal era l’encarregat 
de fer el seguiment i el control de 
l’empresa, i cal destacar la seva feina 
perquè traslladava totes les queixes i 
garantia que es rectifiquessin. A més, 
moltes vegades, era ell mateix el que 
detectava les problemàtiques perquè 
recorria el municipi i aleshores es 
rectificava. El problema és que no 
hauríem d’arribar a tenir queixes.

El ple municipal del mes de febrer 
va aprovar el traspàs del servei a 
l’empresa Molivers, que pertany 
a l’Ajuntament de Molins de Rei. 
Per què heu pres aquesta decisió?
Volem agafar totes les dades 
possibles per veure com funciona 
el servei per fer una licitació 
d’aquí a un any o optar per seguir 
amb Molivers. Hem tingut molts 
problemes per obtenir les dades 
dels costos, perquè hem vist que 
la documentació que ens passava 
ASCAN-GEASER no correspon 
amb la que estem veient amb el 
traspàs de Molivers. Per això hem 
de fer una valoració del servei, de 
les millores i els costos que suposen, 
i a partir d’aquí prendrem la decisió 
de fer una licitació o no.

Com s’ha dut a terme el procés de 
traspàs a aquesta empresa?
Per part d’ASCAN-GEASER, 

ens ho han posat bastant difícil. 
Hem tingut un procés llarg de 
negociació i finalment ens hem 
pogut quedar molts recursos com 
els camions i escombraries, perquè 
al final han reconegut que el servei 
ha estat deficient. En aquest sentit, 
he d’agrair al personal tècnic, als 
serveis i a la regidoria per la feina 
que han fet, perquè s’ha fet una 
molt bona negociació i poden 
començar el servei amb totes les 
garanties. És cert que tenim vehicles 
que estan al límit de la seva vida útil 
i com a Ajuntament hem d’anar 
incorporant vehicles nous, però 
els treballadors estan satisfets amb 
aquest canvi, ja que han passat a 
formar part de Molivers. Es podria 
arribar a pensar que és un repte pel 
gerent de la nova empresa, però la 
diferència és que en aquesta trobem 
la professionalitat que no hi havia 
en l’anterior.

Un dels problemes que 
tenia l’anterior empresa era 
l’absentisme laboral. Com se 
solucionarà aquest problema?
Durant aquests anys he tingut una 
relació propera amb els treballadors 
d’ASCAN-GEASER. Quan 
protestaven davant l’Ajuntament 
per una millora de les condicions 
laborals, he estat l’encarregada 
d’exigir el pagament de les seves 
nòmines i vaig fer tot el possible 
perquè les rebessin. Ara, amb els 
pocs dies que fa que han canviat 
d’empresa, ja noten la millora i això 
farà que l’absentisme laboral vagi a 
la baixa.

També s’ha creat una borsa 
de treballadors temporals per 
tal de cobrir les baixes. Com 
funcionarà?
Tenim 38 treballadors subrogats 
i, fins ara, hem traspassat els 45 
treballadors que estaven fent 
suplències i que ASCAN-GEASER 
utilitzava per fer substitucions. 
Nosaltres, en ser una administració 
pública, ho farem a través d’una 
borsa on els treballadors hauran 
d’apuntar-se i Molivers anirà 

fent contractacions quan calgui. 
Actualment, ja s’ha creat la borsa i 
s’estan fent entrevistes.

Hi haurà la �gura d’un 
encarregat?
Sí, però està en procés de 
contractació. Ara mateix està fent 
aquesta feina el capatàs, però es 
busca un perfil que es dediqui a 
fer un control general. Fins ara és 
la feina que feia el tècnic, que si 
no hagués estat per ell, la situació 
hauria estat molt pitjor. Ell era qui 
s’encarregava de fer seguiments 
als camions de neteja, que tenien 
GPS incorporats per identificar els 
recorreguts i detectar les incidències.

Quines són les línies d’actuació 
que tindrà Molivers?
Un dels objectius que ja s’ha 
traslladat al gerent és que, en el 
moment en què l’empresa estigui 
plenament dotada de personal es 
facin batudes a tots els barris fins 
que quedin en perfectes condicions. 
Quan s’acabin totes les batudes, hi 
haurà una persona encarregada per 
cada sector que s’encarregarà de 
tenir el barri impecable durant tota 
la setmana, fins a la següent batuda. 
Es reprendran la neteja dels carrers 
amb aigua, ja que últimament 
no es feia per la sequera, però ara 
tenim un camió cisterna i podrem 
agafar aigua del Prat de Llobregat. 
També tenim una problemàtica 
amb els escocells, els forats dels 
arbres, perquè molts propietaris 
de gossos no recullen les seves 
defecacions, i els treballadors tenien 
una directriu que dictava que no 
les havien de recollir. Ara, Molivers 
haurà de mantenir nets els escocells 
i els espais verds, però també 
demanem a la ciutadania que no 
sigui incívica i que sigui responsable 
amb els seus residus. La neteja ha 
de consistir en un treball conjunt 
entre l’Ajuntament, Molivers i la 
implicació dels ciutadans. Si no hi 
ha una responsabilitat en llençar la 
brutícia a les papereres, no veurem 
el poble net mai. 3

Esther Espinosa, regidora d’Espai Públic i Mobilitat
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Constància, empenta i 
treball són les qualitats 
que han fet que Celedonio 

Rosillo tingui una de les empreses 
immobiliàries més importants 
del Baix Llobregat. Nascut a un 
poblet de Granada fa 57 anys, 
amb només quatre anys de vida 
va marxar, amb els seus pares i 
els seus germans, a viure a Sant 
Vicenç dels Horts, on va passar 
tota la infància, adolescència i 
joventut.

A disset anys, va començar a 
aficionar-se a les arts marcials 
i es va apuntar a un gimnàs de 
Molins de Rei on va començar 
a desenvolupar moltes de les 
qualitats que el defineixen com a 
persona. Per exemple, el caràcter 
lluitador que l’acompanyarà 
tota la vida, ja que la història 
d’en Celedonio és de superació. 
Juntament amb els seus germans, 
van començar a treballar a 
l’empresa de construccions 
i vendes immobiliàries de 
l’Antonio, un dels seus germans. 
L’Antonio, però, va morir 
en un accident de cotxe i la 

seva pèrdua va sacsejar tota la 
família. Va ser un cop molt dur 
per tots els germans, que van 
agafar camins separats. A base 
d’esforç i constància, i gràcies a 
les ensenyances del seu germà 
Antonio, en Celedonio va anar 
construint la seva empresa 
immobiliària.

Un dels pilars fonamentals 
d’en Celedonio (o en Cele, 
pels amics), és la Glòria, la seva 
dona. Són carn i ungla i, segons 
assegura en Cele, ella el coneix 
més que ell mateix. El creixement 
de l’empresa, igual que el de la 
família, no seria possible sense el 
suport i la feina en equip que fan 
l’un amb l’altre. Van començar 
a Sant Vicenç dels Horts, però a 
poc a poc han anat fent-se camí 
a diverses poblacions del Baix 
Llobregat. Per en Cele, la seva 
feina és la seva vida i sent una 
gran satisfacció per haver arribat 
tan lluny i sentir que les persones 
confien en el seu negoci. Tant la 
Glòria com en Cele asseguren 
que el que més els agrada és 
poder ajudar a la gent amb els 

seus problemes i assessorar-los, 
ja que una de les seves metes és 
intentar unir i col·laborar amb les 
persones.

La perseverança característica 
del caràcter d’en Cele també 
va començar a desenvolupar-
la amb les arts marcials, on la 
companyonia va fer que conegués 
grans amistats i que, al cap de 30 
anys, decidís mudar-se a Molins 
de Rei. Darrere d’aquesta faceta 
d’home de negocis, Celedonio 
confessa que troba a faltar la 
vila. Ara viu a Cervelló, on li 
manquen els passejos al salt de 
l’aigua amb la seva dona, i els 
moments de tranquil·litat després 
de tanta càrrega laboral.

En Celedonio es defineix com 
a un lluitador constant i un 
apassionat de la seva feina. 
Assegura que aquestes qualitats 
han estat les claus del seu èxit, ja 
que sense elles no hagués estat 
capaç d’estar al capdavant de la 
seva reconeguda immobiliària.3
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DES DE

48 quotes. 
Entrada: 10.871,60 €.
Última quota: 18.702,48 €.200 €AL MES*

INCLOU 4 ANYS DE GARANTIA I MANTENIMENT

NOVA GAMMA TOYOTA C-HR
ELECTRIC HYBRID I ENDOLLABLE

Gamma Toyota C-HR Electric Hybrid: Emissions CO₂ (g/km): 105 – 116. Consum mitjà (l/100 km): 4,7 – 5,1.
Gamma Toyota C-HR Plug-in Hybrid: Emissions CO₂ (g/km): 19 – 20. Consum mitjà (l/100 km): 0,8 – 0,9.

*Preu corresponent a Toyota C-HR Electric Hybrid 140H Advance. Preu a finançar: 30.800 €. Toyota Easy Plus: 800 €. Preu de venda al comptat sense serveis: 32.500 €. Entrada: 10.871,60 €. 
TIN: 8,50 %. TAE: 9,83 % (Easy Plus opcional no està inclòs en el cost de finançament a efectes del càlcul de la TAE). 49 mesos: 48 quotes de 200 €/mes i una última quota de: 18.702,48 €. 
Comissió d’obertura finançada (2,99 %): 619,78 €. Import total del crèdit: 21.348,18 € (inclou Easy Plus). Import total pendent: 28.302,48 €. Preu total a terminis: 39.174,08 €. Cost total del 
crèdit: 7.574,08 €. Import dels interessos: 6.954,30 €. Sistema d’amortització francès. Oferta de finançament amb el producte Toyota Easy de Toyota Kreditbank GmbH, sucursal a Espanya. 
Capital mínim a finançar: 17.000 €. IVA, transport, impost de matriculació, promoció i contribució del concessionari inclosos. Altres despeses de matriculació, pintura metal·litzada i equipament 
opcional no inclosos. Paquet Toyota Easy Plus amb 4 anys de garantia i manteniment (amb una revisió cada 15.000 km o un cop a l’any, el que passi primer). 
Inclou l’extensió de garantia Toyota Relax, un cop finalitzat el període de garantia original de fàbrica, el client podrà renovar-la anualment al realitzar la revisió als tallers oficials de Toyota. Fins 
a 15 anys o 250 000 km (el que passi primer). El model visualitzat pot no correspondre amb el model ofert. Oferta vàlida fins al 01/04/2024 a la Península i a les Balears. Promoció no acumulable 
a altres ofertes o descomptes. Queden exclosos d’aquesta promoció els vehicles per a flotes. Oferta proporcionada per Toyota Espanya S.L.U. (Avda. Bruselas, 22. 28108 - Madrid) i la seva xarxa 
de concessionaris. Per a més informació, consulteu les condicions al vostre concessionari habitual o a toyota.es. El consum de combustible i les emissions de CO2 es mesuren en un entorn 
controlat, d’acord amb els requisits de la normativa europea. Per a més informació o si esteu interessats en les especificacions d’un vehicle amb un acabat diferent, poseu-vos en contacte amb 
Toyota Espanya, S.L.U. o amb el vostre concessionari Toyota. El tipus de conducció, juntament amb altres factors (com les condicions de la carretera i meteorològiques, el trànsit, la manera de 
conduir, els accessoris instal·lats després de la matriculació, la càrrega, el nombre de passatgers, etc.), influeix en el consum de combustible i les emissions de CO2.

TOYOTA STARBAIX
www.starbaix.toyota.es

Avd. Barcelona, 211 · Molins de Rei
Telf: 935 174 098

SANT BOI - GAVÀ - L’HOSPITALET



Educació Infantil des dels 9 mesos

Primària, E.S.O.

Batxillerat Nacional

Batxillerat Internacional

American High School Diploma

Descobreix el nostre projecte educatiu únic.

Immersió lingüística / Mentalitat internacional
Entorn únic / Professionals compromesos

www.eisbarcelona.com
“Escola Europa”, Sant Cugat del Vallès, Barcelona.
+34 935 898 420

SOL·LICITA UNA
VISITA PERSONALITZADA

La nostra escola està sempre oberta
OPEN DAY IS EVERY DAY

Transport escolar
Baix Llobregat - Sant Cugat

EISB ofereix una
educació internacional

singular fruit d'una
comunitat diversa,

respectuosa i familiar.


